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DRUŻYNA 
GMINY ŚNIADOWO , 
WROCILA Z SUKCESEM 
i PUCHARAMI 

w dniu 27 czerwca br. odbyły się 
VII Powiatowe Igrzyska LZS Jedwabne - 2010. 

Drużyna reprezentująca gminę Śniadowo, której 
kapitanem był Wójt Cezary Polkowski, wystawiła swoich 

zawodników we wszystkich konkurencjach Igrzysk 
i w klasyfikacji generalnej zajęła I miejsce. 

W punktacji końcowej wyprzedziliśmy: 
gminę Przy tuły - II miejsce, reprezentację Starostwa - III 

miejsce oraz gminy Jedwabne i Wizna. 



W kategorii ZAGRODA WIEJSKA 
Laureatem konkursu został 

Adam OLSZEWSKI - Stare Ratowo 

DAKCJA SKŁADA GRA TULAC 

W kategorii OGRÓDEK PRZYDOMOWY 
Laureatem konkursu została 

Zofia JASTRZĘBSKA - Stare Ratowo 



Umowa dotknięta jest nieważnosclą. Takie postano
wienie wydał Sąd Rejonowy w Łomży VI Wydział Ksiąg 

Wieczystych. Sąd stwierdził, że umowa zawarta z PKP w 
kwestii przejęcia gruntów w użytkowanie wieczyste do
tknięta jest nieważnością i jest sprzeczna z art. 235 k.c. 
Z końcem 2009 roku były Wójt przejął za długi mało atrak
cyjne grunty od PKP, według oceny odbytej kontroli RIO 
transakcji tej dokonano ze szkodą dla Gminy Śniadowo . 
Sąd Rejonowy w Łomży VI Wydział Ksiąg Wieczystych 
postanowieniem z dnia l marca 20 10 roku oddalił wniosek 
o dołączenie przejętych nieruchomości od PKP na rzecz 
Gminy Śniadowo . Sąd stwierdził, że umowa zawarta przez 
byłego Wójta z PKP w kwestii przejęcia tych gruntów w 
użytkowanie wieczyste dotknięta jest nieważnością i 
sprzeczna z art. 235 k.c. 

s 

Z Urzędu Marszałkowskiego - Departament Zarządza
nia Regionalnego Programem Operacyjnym w Białym
stoku nadeszła pierwsza pomyślna informacja dla tego 
przez ostatnie trzy lata odkładanego projektu. 
Sala gimnastyczna w Szczepankowie? Nie wykluczone, że 
zaniedbana przez ostatnie lata sprawa wybudowania przy 
Szkole Podstawowej w Szczepankowie Sali gimnastycznej 
doczeka się realizacji . Wójt Cezary Polkowski podkręcił 
tempo, a wraz z nim pracownicy odpowiedzialni za 
pozyskiwanie środków zewnętrznych na czele z kierow
nikiem Referatu ds. Rozwoju Gospodarczego Urzędu 

Gminy Jerzym Kurpiewskim. 
Z Urzędu Marszałkowskiego - Departament Zarządzania 
Regionalnego Programem Operacyjnym w Białymstoku 
nadeszła pierwsza pomyślna informacja dla tego przez 
ostatnie trzy lata odkładanego projektu. Jest zatem szansa, 
że doczeka się realizacji dawno oczekiwana sala gimna
styczna przy szkole w Szczepankowie, w której dzieci i 

Będzie RZEDSZKOLE ? 
Gmina złożyła w Podlaskim Urzędzie Marszałkowskim wniosek o dofi
nansowanie ze środków unijnych otwarcia II oddziału przedszkola przy 
Zespole Szkolno-Przedszkolnym wŚniadowie. 
Z uwagi na to, iż istniejące przedszkole w Śniadowie nie jest w stanie przyjąć 
wszystkich dzieci, których rodzice składają każdego roku podania o przyjęcie ich 
l atorośli , Wójt gminy postanowił podjąć próbę rozwiązania tego ważnego 
problemu. 
Gmina złożyła w Podlaskim Urzędzie Marszałkowskim wniosek o dofinanso
wanie ze środków unijnych otwarcia II oddziału przedszkola przy Zespole 
Szkolno-Przedszkolnym w Śniadowie . Działalność II oddziału przedszkola, które 
będzie w stanie przyjąć do 24 dzieci, w 95% zostanie sfinansowane ze środków 
zewnętrznych przez okres 2,5 roku, co przy tak trudnej sytuacji budżetowej 
gminy ma niebagatelne znaczenie. Tak więc jest duża szansa, że liczba dzieci 
uczęszczających do gminnego przedszkola wzrośnie do ok. 40, przy 
jednoczesnym małym nakładzie środków z budżetu gminy. (red.) 
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W związku z czym PKP znalazło pieniądze i dokonało na 
rzecz Gminy Śniadowo przelewu z tytułu podatku od 
nieruchomości zaległego za 2008 i 2009 roku w kwocie 
33 .388,80 zł w tym 2.662,80 zł odsetek. (red.) 
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przekazany do następnego etapu oceny wniosku. 

młodzież (nie tylko szkolna) będą mogli w komfortowych 
warunkach odbywać zajęcia wychowania fizycznego oraz 
rozwijać swoje sportowe zainteresowania. Czekamy z 
nadzieją na rozstrzygniecie kolejnego etapu rozpatrywania 
wniosków. (red.) 

PROMOCJA GMINY NA MEDAL 
7 lipca w Podlaskim Urzędzie Wojewódzkim odbył się uroczysty fi nał 
Podlaskiej Agroligi 201 0 - wojewódzkiego konkursu organizowanego przez 
Podlaski Ośrodek Doradztwa Rolniczego w Szepietowie. Oficjalnego 
otwarcia seminarium podsumowującego konkurs dokonał Mariusz Cylwik -
dyrektor Podlaskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Szepietowie. 
W kategorii Rolnicy: I miejsce i tytul Mistrza Podlaskiej Agroligi 2010 oraz 
statuetkę firmową Oddziału przyznano gospodarstwu rodzinnemu Katarzyny i 
Tomasza oraz Krystyny i Zdzisława Kraszewskich z miejscowości Dąbrowa 
lazy. Dwa drugie miejsca i tytul Wicemistrza Podlaskiej Agrolig i 2010 oraz 
puchary Dyrektora POR i dyplomy przyznano dwóm gospodarstwom. 
Pierwsze to gospodarstwo Elżb iety i Tomasza KURPIEWSKICH z 
miejscowości Jakać Borki. Kolejne wyróżnione gospodarstwo prowadzą 
Danuta i Wojciech Leśniewscy ze wsi Konopki. Kolejni wyróżnien i pucharami i 
dyplomami to: Krystyna i Mieczysław Bytowscy - z Nowej Przerośli . 
W podsumowaniu kon~ursu uczestniczył Wójt Gminy Cezary Polkowski, który 
laureatom z Gminy Sniadowo wręczył nagrodę i list gratulacyjny za tak 
skuteczną promocję gminy. (red.) 
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NowVSTATUT 
GMINY ŚNIADOWO 

Rada Gminy Śniadowo uchwaliła nowy Statut Gminy Śnia
dowo. Gmina przystosowała swój statut do Konstytucji i 
Ustawy o dostępie do informacji publicznej oraz innych 
ustaw. Precyzyjniej ujęto dostęp dla każdego obywatela do 
gwarantowanych prawem informacji jawnych, uczestnictwa 
obywateli w posiedzeniac9 komisji i sesji. Sztandarowy akt 
gminnego prawa władze Sniadowa dostosowały do obowią
zujących standardów prawnych w tym zakresie. Załączniki do 
statutu szczegółowo określają zasady i tryb działania Komisji 
Rewizyjnej oraz pozostałych Komisji stałych Rady Gminy. 

§ 59 
l. Jawność sesji oznacza prawo wstępu publiczności na sesję i 
jej obecność podczas obrad z możliwością rejestracji dźwięku 
i obrazu. 
2. Jawność sesji zapewnia się poprzez: 
l) informowanie mieszkańców o terminie i przedmiocie obrad 
sesji w sposób określony w Statucie; 
2) zapewnienie miejsc dla publiczności w miejscu odbywania 
sesji. 

§ 103 
2. Protokół sesji wykłada się do publicznego wglądu w 
siedzibie Rady po 14 dniach od zakończenia sesji w godzinach 
pracy Urzędu Gminy oraz na następnej sesji. 

§119 
l. Działalność gminy jest jawna. 
2. Ograniczenia jawności mogą wynikać wyłącznie z ustaw. 
3. Jawność działania organów gminy obejmuje w 
szczególności prawo obywateli do uzyskiwania informacji, 
wstępu na sesje rady gminy i posiedzenia jej komisji, a także 
dostępu do dokumentów wynikających z wykonywania zadań 
publicznych, w tym protokołów posiedzeń organów gminy i 
komisji rady gminy. 

§120 
Każdemu przysługuje prawo do informacji publicznej, w tym 
dokumentów wynikających z wykonania przez Gminę i jej 
organy zadań publicznych, zwanych dalej dokumentami. 

§121 
rf5;konywanie przez Gminę i jej organy zadań publicznych i 
związane z nimi przysługujące wszystkim prawo dostępu do 
informacji w tym dokumentów oraz korzystania z nich 
obejmuje w szczególności: 
l) planowania działalności Gminy i jej polityki lokalnej; 
2) rozstrzygania w zakresie wszystkich spraw należących do 
zadań Gminy; 
3) stanowienia procedur związanych z realizacją zadań 
Gminy; 
4) zarządzania mieniem komunalnym; 
5) planowania i wydatkowania środków publicznych. 

§122 
Prawo dostępu do dokumentów obejmuje w szczególności 
dostęp do: 
l) protokółów z sesji Rady oraz posiedzeń komisji; 
2) uchwał Rady; 
3) zarządzeń Wójta; 
4) informacji o stanie Gminy i jej jednostek organizacyjnych 
oraz ich mieniu; 
5) treści wystąpień, opinii, ocen, rozstrzygnięć dotyczących 
wykonywania zadań publicznych przez Gminę; 
6) dokumentacji dotyczącej zamówień publicznych; 
7) wykazu przedsiębiorców oraz osób w zakresie określonym 
w odrębnych przepisach, którym umorzono zaległości 
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podatkowe; 
8) wykazu dotacji udzielonych z budżetu Gminy podmiotom 
nie należącym do sektora finansów publicznych, realizującym 
zadania Gminy. 

§123 
l. Dostęp do informacji i dokumentów jest realizowany w 
formie: 
l) powszechnej publikacji dokumentów; 
2) bezpośredniego udostępnienia dokumentów na wniosek 
zainteresowanego. 
2. Powszechnej publikacji dokumentów dokonuje się: 
l) w Biuletynie Informacji Publicznej Gminy; 
2) w prasie lokalnej; 
3) na tablicy ogłoszeń Urzędu Gminy; 
4) w drodze publicznych obwieszczeń. 

§124 
Bezpośrednie udostępnienie dokumentów odbywa się na 
wniosek osoby zainteresowanej poprzez umożliwienie m. in.: 
przeglądania dokumentów na terenie Urzędu Gminy oraz 
sporządzania z nich notatek i odpisów w godzinach pracy 
Urzędu w dniach przyjęć interesantów, w obecności 
pracownika Urzędu Gminy. 

§125 
Protokoły z posiedzeń Rady i komisji oraz innych kolegialnych 
gremiów Gminy podlegają udostępnieniu zgodnie z 
obowiązującymi przepisami prawa i Statutem. 

§126 
l. Dokumenty udostępniane są wyłącznie na terenie Urzędu 
Gminy w dniach i w godzinach przyjmowania interesantów i 
asyście pracownika Urzędu Gminy. 
2. Dokumenty z zakresu działania Rady i komisji udostępniane 
są w Urzędzie Gminy na stanowisku ds. obsługi Rady Gminy. 

Zupełne novum w Statucie Gminy Śniadowo to m.in. takie 
zapisy jak: 

§ 10 
Święto Gminy obchodzone jest w lipcu, dla JJpamiętnienia 
nadania w 1818 roku nazwy miejscowości $niadowo, ijest 
uroczyście świętowane pn. "Dzień Gminy Sniadowo ". 

§11 
l. Osobom szczególnie zasłużonym dla GmJny, Rada może 
nadać tytuł "Honorowy Obywatel Gminy Sniadowo ". 

Statut w porównaniu z poprzednim uściśla zapis w sprawie 
herbu gminy: 

§9 
l . Gmina posiada herb. 
2. Zasady używania herbu określa odrębna uchwała Rady. 
3. Wzór herbu określa załącznik nr 2 do Statutu. 

W nowym statucie gminy Śniadowo zmieniono zapis 
dotyczący ilości wiceprzewodniczących rady. Dotychczas 
było ich dwóch, nowy statut przewiduje tylko jednego: 

§22 
l. Rada wybiera ze swego grona Przewodniczącego i 
Wiceprzewodniczącego. 

Uściślono w statucie jeszcze jeden zapis, który budził 
kontrowersje w ostatnich latach, w kwestii nagrywania i 
przechowywania nagrań z sesji Rady Gminy: 

§99 
2. Przebieg każdej sesji nagrywany jest na nośniku 
elektronicznym. Nagrania przechowuje się na stanowisku ds. 
obsługi Rady Gminy do czasu zakończenia kadencji Rady. 
Komisyjnego zniszczenia nagrań można dokonać po upływie 6 
miesięcy od dnia wyboru nowego składu Rady. 

Nowy Statut Gminy Śniadowo w pełnym brzmieniu został 
opublikowany w Dzienniku Urzędowym WojewQdztwa 
Podlaskiego oraz na stronie BlP Urzędu Gmmy Sniadowo. 

Opracowanie: red. 
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Rusza przebudowa drogi 

Szczepankowo - Czaplice 
Blisko trzy lata, z powodu braku woli ze strony ówczes
nego wójta gminy Śniadowo, trwało nieuzasadnione 
odkładanie tak potrzebnego remontu drogi Szczepankowo 
- Czaplice. Teraz jest wola, będzie i droga. 

Dosłownie na dniach ruszy przebudowa drogi powiatowej nr 
1949B na odcinku od skrzyżowania z drogą powiatową nr 
l 946B w Szczepankowie do wsi Czap lice o dł. 2,370 km. 
W wykonaniu tej inwestycji partycypują trzy samorządy: 

Starostwo Powiatowe w Łomży, Gmina Łomża i Gmina 
Śniadowo. Strony porozumiały się co do kosztów, jakie zostaną 
poniesione na modernizację drogi. I tak gmina Łomża - 390 
tys. zł, gmina Śniadowo - 370 tys. zł, a Starostwo - 420 tys. zł. 
Przetarg się odbył, wykonawca dokonał odbioru drogi na czas 
prowadzenia prac. 

Szkoda tylko, że trzeba było niemal trzech lat, by dojść do 
kompromisu w sprawie tak potrzebnej inwestycji. Dopiero 
zmiana na funkcji Wójta Gminy Śniadowo pozwoliła 
przyspieszyć podpisanie porozumienia w tej sprawie. W 
przekazaniu drogi pod przebudowę uczestniczyli m.in. Wójt 
Gminy Łomża Jacek Nowakowski, ze strony Gminy Śniadowo 
Wójt Cezary Polkowski. (red.) 
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29.285 zł dla 
GMINY WllKOW 

Zbiórka pieniędzy jest odzewem na prośbę o pomoc 
finansową, z jaką zwrócił się do naszej gminy Wójt 
Wiłkowa Grzegorz Teresiński. Gmina ta została do-tknięta 
powodzią dwukrotnie w maju i czerwcu br., w wyniku 
czego dotkliwie ucierpiało ok. 4000 mieszkańców. 
W różnej formie - pieniężnej i rzeczowej - samorządy powiatu 
łomżyńskiego solidarnie wspomagają gminy dotknięte powo
dzią. Z pomocą podążyła również gmina Śniadowo. Na 
ogłoszony apel mieszkańcy gminy spontanicznie włączyli się w 
zbiórkę pieniędzy. Dzięki zaangażowaniu sołtysów i ofiarności 
mieszkańców oraz wsparciu organizacY.inym pracowników 
Ośrodka Pomocy Społecznej do piątku udało się zebrać 

łącznie 29.285 złotych. Zebraną kwotę, której zbiórka została 
bardzo rzetelnie udokumentowana, przelano na konto gminy 
Wilków na Lubelszczyźnie. 
Zbiórka pieniędzy jest odzewem na prośbę o pomoc finansową, 
z jaką zwrócił się do naszej gminy Wójt Wilkowa Grzegorz 
Teresiński. Gmina ta została dotknięta powodzią dwukrotnie w 
maju i czerwcu br., w wyniku czego dotkliwie ucierpiało ok. 
4000 mieszkańców. 

Apel o pomoc dla powodzian wystosował do mieszkańców 
Wójt Gminy Śniadowo, poprzez media i podczas sesji Rady 
Gminy. 
- Postanowiliśmy pomóc mieszkańcom gminy Wilków na 
Lubelszczyźnie. Jestem zbudowany postawą mieszkańców 

naszej gminy Sołtysi bardzo czynnie włączyli się do akcji, 
zebrali wśród mieszkańców tysiące złotych - mówi wójt Cezary 
Polkowski. - Bardzo dziękuję mieszkańcom, sołtysom, 

urzędnikom za mobilizację i ogromne zaangażowanie w 
ogłoszoną akcję. 

- Wszystkie wpłaty są skrupulatnie dokumentowane przez 
powołaną komisję i przekazywane na specjalne konto 
gminy Wilków. Łącznie przekazaliśmy na konto powodzian 
29.285 złotych - informuje Anna Strzeszewska, kierownik 
OPS, koordynator akcji. (red.) 
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Z wizytą w Niemczech 

125 lecie powslania_ 
FFW Marklkolen 
W związku ze 125 rocznicą powstania IllleJscowej 
Ochotniczej Straży Pożarnej w dniach 16 -21 czerwiec br., 
8-osobowa delegacja z gminy Śniadowo odwiedziła 
zaprzyjaźnioną gminę Markliwfen w Dolnej Bawarii w 
Niemczech. 
W skład delegacji weszli: 
· Wójt Gminy Śniadowo - Cezary Polkowski 
· przewodniczący Rady Gminy, prezes OSP Jastrząbka Młoda 
- dh. Zdzisław Zaremba 
· dyrektor Banku Spółdzielczego wŚniadowie - Tomasz 
Pisarski 
· prezes OSP Szczepankowo - dh. Wojciech Kobus 

naczelnik OSP Śniadowo - dh. Tadeusz Cienkus 
członek OSP Śniadowo - dh. Dariusz Szabłowski 
członek OSP Śniadowo - dh. Patryk Malinowski 
członek OSP Śniadowo- dh. Grzegorz Olszewski 

Delegacja ze Śniadowa pokonała trasę ponad 1200 km, 
przyjechała do sąsiadującego z Marklkofen Poxau w godzinach 
popołudniowych, gdzie bawarscy przyjaciele przygotowali 
powitalną kolację i nocleg w pensjonacie. 
W trakcie 4 dniowej wizyty strażacy nawiązali znajomość 
między innymi z jednostką ochotniczą straży pożarnej - FFW 
Weisenheim Am Sand. 
Zakładka do strony internetowej jednostki ochotniczej FFW 
Weisenheim FFW Weisenheim 
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oraz grupą paramedyków Bayerisches Rotes Kreuz- Bawarski 
Czerwony Krzyż. 
Zakładka do strony internetowej Bawarskiego Czerwonego 
Krzyż BRK Markllwfen 
Spędzono bardzo miłe i emocjonujące chwile przy bawarskiej 
muzyce i tańcu. 
17 czerwca 
· udział w imprezie namiotowej zwanej" Halli Gaili", z okazji 
święta strażaków z Marklkofen, gdzie bawarscy mieszkańcy 
bawili się przy regionalnej muzyce. 
18 czerwca 
· zwiedzanie starówki w mieście Passau oraz rejs statkiem po 
rzece Dunaj wraz z obiadem na pokładzie statku 
19 czerwca 
· zwiedzanie Muzeum Przemysłu w miejscowości Dingolfing 
- historia powstanie firmy Glass, Gogomobile oraz BMW, 
20 czerwca 
· udział w uroczystościach 125- lecia powstania FFW 
Marklkofen, 
· wspólna msza Św. z udziałem regionalnych jednostek straży 
pożarnej, organizacji pozarządowych i członków zarządu 
gminy Marklkofen , 
· przemarsz ulicami miasta Marklkofen , 
· poświęcenie sztandaru jednostki FFW 
· wizyta w jednostce FFW Marklkofen. G. Olszewski 

INFORMACJA 
Zakaz poboru wody z hydrantów p.poż. 

Zakład Gospodarki Komunalnej wŚniadowie 
informuje, iż obowiązuje całkowity zakaz poboru wody 

z hydrantów p . poż. przez osoby nieupoważnione. 

Woda z hydrantów p.poż. może być pobierana tylko 
przez jednostki straży pożarnych w przypadku 

wystąpienia pożaru, bądź też przez pracowników 
Zakładu, gdy zaistnieje konieczność dokonania 

płukania sieci wodociągowej. 
Osoby nieupoważnione, które samowolnie 

i bezumownie będą pobierały wodę z hydrantów 
p.poż. podlegają karze do 5000 zł. 

Wszelkie przypadki nielegalnego poboru wody 
proszę zgłaszać pod 

nr tel. 605-03-46-46, 86-217-61-46 w. 40 
lub e-mail: zgk_sniadowo@hLpl 
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B~DAKARY 
l. Na podstawie art. 92 ust. l pkt. l Prawa zamOWIen 
publicznych (Dz. U. z 2007 r. Nr 223 poz. 1655 ze zm.) 
zamawiający zawiadamia, iż w dniu 23.07.2010 r. dokonano 
wyboru najkorzystniejszej oferty złożoną przez Wykonawcę: 
Oferta nr 4: 

Właściciel nieruchomości, który nie wyposaży jej w urzą- Firma Budowlana "JOKAR" Grażyna Glinowiecka, 07-411 
dzenia do zbierania odpadów komunalnych może zostać Rzekuń, ul. Mazowiecka 20. 
ukarany grzywną. Za zaśmiecanie terenu gminy będą na- Cena brutto oferty wybranej: 497 155,49 zł. (Słownie: 
kładane mandaty. czterysta dziewięćdziesiąt siedem tysięcy sto pięćdziesiąt pięć 
Obradowały komisje stałe Rady Gminy Śniadowo. Rozrna- złotych 49/100). 

Oferta ważna, uzyskała 100 pkt. 
wiano m.in. o dzikich wysypiskach śmieci, których na terenie 

Uzasadnienie wyboru: najkorzystniejsza oferta. Podstawą 
gminy jest kilka. Kontrole zewnętrzne mogą spowodować na- prawną dokonania wyboru Jest art. 91 ust. l Pzp oraz Kodeks 
łożenie na gminę wysokich kar (nawet do 200 tys. zł) za Cywilny. 
niechlujstwo i brak wyobraźni mieszkańców, co narazi budżet Wybrany . Wykonawca o.bowiąz~ny jest skontaktowa~ ~ię z 
gminy na dodatkowe niepotrzebne wydatki. Radni zadecydo- I Za!llawlaJącym w sprawIe podplsama umowy w terilllllie do 

li · bl . d' . b . l' " d . dnia02.08.2010r. wa ,ze pro emJest uzy l zo oWIąza l wOJta o zastosowama W dz t . ł' 8 ~ rty 
d k ln h , dk' l .. . b ln prowa onym pos ępowamu z ozono Ole. ra y a yc sro ow w ce u rozwlązama tego me agate ego 

problemu. 

Nie wykluczone, że na właścicieli nieruchomości, którzy nie 
mają podpisanych umów na odbiór odpadów, będą nakładane 
specjalne opłaty. Jeżeli taki właściciel zostanie złapany na ich 
wyrzucaniu w lesie lub imIym niedozwolonym miejscu, zapłaci 
dodatkowo wielokrotność stawki za ich umieszczenie na 
składowisku. Właściciel nieruchomości, który nie wyposaży jej 
w urządzenia do zbierania odpadów komunalnych może zostać 
ukarany grzywną. Za zaśmiecanie terenu gminy będą 

nakładane mandaty. 
Z nielegalnym zaśmiecaniem powimIa zacząć ostrzejszą walkę 
również miejscowa policja, zauważył jeden z radnych. Nie 
wykluczone, że radni konkretnie zajmą się tym problemem na 
najbliższych sesjach. (red) 

ZAWIADOMIENIE O WYBORZE 
NAJKORlYSTNIUSZEJ OFER" 
Wójt Gminy Śniadowo, informuje o wyborze naj
korzystniejszej o(erty na zadanie "Odnowienie Centrum 
wsi - Rynek w Sniadowie", ogłoszonie w Biuletynie Za
mówień Publicznych Nr 167275-2010 w dniu 25.06.2010 r. 

WSG.34l-4/10 Śniadowo, dn. 23.07.2010 r. 

Dotyczy: postępowania o udzielenie zamówienia publicz
nego, ogłoszonego w Biuletynie Zamówień Publicznych Nr 
167275-2010 w dniu 25.96.2010 r. na zadanie "Odnowienie 
Centrum wsi - Rynek w Sniadowie": 

I 2. Na podstawie art. 92 ust. 1 pkt. 2 Prawa zamówień 
publicznych Zamawiający informuje, że w prowadzonym 
postępowaniu nie zostały odrzucone żadne oferty. 

3. Na podstawie art. 92 ust. 1 pkt. 3 Prawa zamówień 
publicznych Zamawiający informuje, że w prowadzonym 
postępowaniu nie zostali wykluczeni żadni wykonawcy. 

Środki ochrony prawnej. 
Od niniejszej decyzji przysługują środki ochrony prawnej 
określone w ustawie z dnia 29 stycznia 2004 roku Prawo 
zamówień publi~znych (Dz. U. z 2007 r. Nr 223, poz. 1655 ze 
zm.) - dział VI "Srodki ochrony prawnej". 
Wobec czynności podjętych przez zamawiającego w toku 
postępowania oraz w przypadku zaniechania przez 
zamawiającego czynności, do której jest obowiązany na 
podstawie ustawy, można wnieść protest do zamawiającego 
Protest wnosi SIę w terminie 7 dni od dnia, w którym 
powzięto lub można było powziąć wiadomość o 
okolicznościach stanowiących podstawę jego wniesienia. 

WÓJT - Cezary Polkowski 

ZAWIADOMIENIE O WYBORZE 
NAJKORZYSTNIEJSZEJ OFERTY 
Dotyczy: postępowania o udzielenie zamówienia publicznego, ogłoszonego w 
Biuletynie Zamówień Publicznych Nr 169031-2010 w dniu 29.06.2010 r. na 
zadanie: przebudowę dróg gminnych w miejscowości Dębowo i Jakać 
Dworna. Na podstawie art. 92 ust. 1 pkt. 1. Prawa zamówień publicznych (Dz. 
U. z 2007 r. Nr 223 poz. 1655 ze zm.) zamawiający zawiadamia, iż w dniu 
02.04.2010 r. dokonano wyboru naj korzystniejszej oferty złożona przez 
Wykonawcę: Oferta nr 1: Przedsiębiorstwo Produkcyjno - Usługowo -
Handlowe "HYDROBUD" Stefan Brzozowski, 07-410 Ostrołęka , ul. Targowa 
26B. Cena brutto oferty wybranej: 172 920,00 zł.(Słownie: sto siedemdziesiąt 
dwa tysiące dziewięćset dwadzieścia złotych). 
Oferta ważna , uzyskała 100 pkt. Uzasadnienie wyboru: naj korzystniejsza oferta. 
Podstawą prawną dokonania wyboru jest art. 91 ust. 1 Pzp oraz Kodeks 
Cywilny. 
Wybrany Wykonawca obowi ązany jest skontaktować się z Zamawiającym w 
sprawie podpisania umowy w terminie do dnia 30.07.2010 r. 
W prowadzonym postępowaniu złożono 1 ofertę . 
2. Na podstawie art. 92 ust. 1 pkt. 2 Prawa zamówień publicznych Zamawiający 
informuje, że w prowadzonym postępowaniu nie zostały odrzucone żadne oferty. 
3. Na podstawie art. 92 ust. 1 pkt. 3 Prawa zamówień publicznych Zamawiający 
informuje, że w prowadzonym postępowaniu nie zostali wykluczeni żadni 
wykonawcy. 
Srodki ochrony prawnej 
Od niniejszej decyzji przysługują środki ochrony prawnej określone w ustawie z 
dnia 29 stycznia 2004 roku Prawo ,zamówień publicznych tt. j. Dz. U. z 2007 r. 
Nr 223, poz. 1655) - dział VI "Srodki ochrony prawnej. Wobec czynności 
podjętyCh przez zamawiającego w toku postępowania oraz w przypadku 
zaniechania przez zamawiającego czynności , do której jest obOWiązany na 
podstawie ustawy, można wnieść protest do zamawiającego . Protest wnosi si~ 
w terminie 7 dni od dnia, w którym powzięto lub można Dyło powziąć wiadomośc 
o okolicznościach stanowiących podstawę jego wniesieni 

Wóft 
Cezary Polkowski 
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WRÓCili Z SUKCESEM 

I PUCHARAMI 
W dniu 27 czerwca br. odbyły się VII Powiatowe Igrzyska LZS Jedwabne -
2010. Drużyna reprezentująca gminę Śniadowo, której kapitanem był Wójt 
Cezary Polkowski, wystawiła swoich zawodników we wszystkich 
konkurencjach Igrzysk i w klasyfikacji generalnej zajęła I miejsce. 
W punktacji końcowej wyprzedziliśmy : gminę Przytuly -II miejsce, reprezentację 
Starostwa -III miejsce oraz gminy Jedwabne i Wizna. Drużyna gminy Śniadawo 
wystąpiła w następującym składzie (obok podane miejsce w danej konkurencji): 

PIŁKA NOŻNA - II miejsce 
1. Tomasz BRULlŃSKI 
2. Grzegorz GAWEK 
3. Marcin TADAJ 
4. Krzysztof CIENKUS 
5. Tomasz ZAREMBA 
6. Wiesław RADGOWSKI 
7. Grzegorz RADGOWSKI 
8. Grzegorz PODGÓRSKI 
9. Leszek KLEPACKI 

PIŁKA SIATKOWA PLAżOWA - IV miejsce 
1. Grzegorz GAWEK 
2. Waldemar MALINOWSKI 
3. Damian JAROSZEWICZ 
4. Krzysztof CIENKUS 

TRÓJBÓJ WŁADZ SAMORZĄDOWYCH - I miejsce 
1. Cezary POLKOWSKI - Wójt Gminy 
2. Grzegorz PODGÓRSKI - Radny Rady Gminy 

PRZECIĄGANIE LINY - I miejsce 
1. Alicja BRULlŃSKA 
2. Cezary POLKOWSKI 
3. Wojciech KLIMASZEWSKI 
4. Zbigniew KOBUS 
5. Krzysztof CHOJNOWSKI 

SKOK W DAL Z MIEJSCA 
1. Justyna BRULlŃSKA - (I miejsce) 
2. Marcin TADAJ - (IV miejsce) 

RZUT LOTKĄ DO CELU -I miejsce 
1. Joanna CIENKUS 
2. Grzegorz PODGÓRSKI 

PRZENOSZENIE PARTNERA - II miejsce 

1. Tomasz BRULlŃSKI 
2. Tomasz ZAREMBA 

SZTAFETA SPRAWNOŚCIOWA -II miejsce 
1. Joanna CIENKUS 
2. Marcin TADAJ 
3. Tomasz ZAREMBA 

PODNOSZENIE CIĘżARKA -II miejsce 
1. Waldemar MALINOWSKI 
2. Patryk MALINOWSKI 

RZUT PIEŃKIEM -I miejsce 
1. Alicja BRULlŃSKA 
2. Adam GOLBA 

Najlepsi zawodnicy z drużyny gminy Śniadawo wystąpili w reprezentacji powiatu 
łomżyńskiego w zawodach na szczeblu województwa. Gratulacje. 
Obok przedstawiamy zwycięską drużynę, która dwa tygodnie wcześniej 
reprezentowała powiat łomżyński na zawodach w Kolnie. (red.) 
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Jadą na 

MISTRZOSTWA POlSKI 
W dwóch konkurencjach zawodnicy z gminy Śniadowo 
nie dali żadnych szans przeciwnikom, którzy zjechali się 
z całego województwa podlaskiego. Tak drużyna kobiet, 
jak i mężczyzn w przeciąganiu liny rozłożyła 
konkurentów "na łopatki". 
W sobotę, 3 lipca, odbyły się Wojewódzkie Igrzyska LZS 
BRAŃSK 2010. Reprezentacja Powiatu Łomżyńskiego, 
której trzon stanowili zawodnicy z gminy Śniadowo 
odniosła duży sukces, zajmując w klasyfikacji generalnej II 
miejsce, zwyciężają w większości konkurencji. Do pełnego 
sukcesu zabrakło jedynie lO pkt. 
Jednakże w dwóch konkurencjach zawodnicy z gminy 
Śniadowo nie dali żadnych szans przeciwnikom, którzy 
zjechali się z całego województwa podlaskiego. Tak 
drużyna kobiet, jak i mężczyzn w przeciąganiu liny 
rozłożyła konkurentów "na łopatki". 

Drużyna z Gminy Śniadowo wystąpiła w następującym 
składzie: 

PRZECIĄGANIE LINY KOBIET: 
Alicja BRULIŃSKA, 
Małgorzata KRAJEWSKA, 
Justyna ZAREMBA, 
Alicja NIKONOWICZ, 
Edyta CIENKUS, 
Justyna SZABŁOWSKA. 

PRZECIĄGANIE LINY MĘŻCZYŹNI: 
Cezary POLKOWSKI, 
Zbigniew KOBUS, 
Krzysztof CHOJNOWSKI, 
Adam GOLBA, 
Wojciech KLIMASZEWSKI. 

SZTAFETA SPRAWNOŚCIOWA: 
Justyna BRULIŃSKA, 
Gabriela PISZCZATOWSKA, 
Damian JAROSZEWICZ, 
Grzegorz GA WEK. 

TRÓJBÓJ WŁADZ: 
Cezary POLKOWSKI, 
Waldemar MALINOWSKI, 
Paweł SADOWSKI. 

CIĘŻAREK 17,5 kg: 
Waldemar MALINOWSKI, 
Dariusz SZABŁOWSKI. 

Sukces Śniadowian w Brańsku dał awans na Mistrzostwa 
Polski, które jeszcze tego lata odbędą się w Kielcach. 
Gratulujemy i trzymamy kciuki ! 

(red.) 
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Gimnazj aliści 
~wiedzaj~ świat 

W cieczka do Niemiec 

W dniach 8-11 czerwca 20 lOr. wraz z opiekunami 
w składzie: p. dyrektor Jadwiga Kamienowska, p. Irena 
Olszewska, p. Magdalena Szabłowska i p. Mariusz 
Chojnowski wybraliśmy sie na wycieczkę szlakiem 
Śniadowo-Tropikalna Wyspa-Berlin-Poznań-Śniadowo. 
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Pierwszym punktem wycieczki były skąpane złocistym 
słońcem Tropiki, gdzie cudownie wypoczęliśmy po nocy 
spędzonej w autokarze. Dziewięciogodzinny pobyt na 
wyspie gwarantował wyśmienitą zabawę nad błękitnym 
morzem, na piaszczystych plażach, w saunach i na 
basenach kompleksu wypoczynkowego. 

Następnego dnia wspólnie ruszyliśmy zwiedzać Berlin. 
Mieliśmy okazję zobaczyć największe atrakcje niemieckiej 
stolicy, tj.: Bramę Brandenburską, Mur Berliński, Wieżę 
Telewizyjną, Czerwony Ratusz i wiele innych. Wywarły 
one na nas ogromne wrażenie. Na zakończenie dnia 
opiekunowie zafundowali nam czas wolny w berlińskim 
centrum handlowym. 

Kolejny dzień spędziliśmy zwiedzając wspaniały 

Poznań, po którym oprowadził nas przewodnik snując 

interesujące historie na temat miasta. W pamięci 

szczególnie zapadnie nam legenda o Ratuszu i bodące się 
codziennie w południe koziołki. W jednej z poznańskich 
restauracji czekał na nas ciepły posiłek, po którym 
udaliśmy się z powrotem to autokaru, by weseli i pełni 
wrażeń powrócić do swoich domów. 

Nauczycielom dziękujemy za zorganizowanie tak 
wspaniałej wycieczki, na której mogliśmy zdobyć nową 
wiedzę w sposób przyjemny i oryginalny. Była to świetna 
okazja, by poznać siebie od innej, lepszej strony. 

Małgorzata Komorowska 

Magdalena Szabłowska 

Aneta Brulińska 
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Nic dwa razy się 
zdarza ... 1 

• ole 
Słowa Wisławy Szymborskiej były hasłem 

przewodnim uroczystości zakończenia roku szkolnego 
klas III w Publicznym Gimnazjum wŚniadowie. 
Absolwenci zostali docenieni i nagrodzeni przez 
p. dyrektor Jadwigę Kamienowską za udział w 
licznych konkursach szkolnych, powiatowych, 
wojewódzkich i ogólnopolskich. Pamiątkowe statuetki 
otrzymali uczniowie zaangażowani w pracę chóru 
szkolnego. Podziękowano grupie sportowców, I 
działaczom Samorządu Uczniowskiego oraz członkom 
kóła PCK i Caritas. Nagrodę otrzymał Paweł 

Bieńkowski, który przez 3 lata nauki nie opuścił ani 
jednego dnia. 

Świadectwa z wyróżnieniem i nagrody książkowe 
za uzyskanie średniej ocen powyżej 4,75 i wzorowej 
oceny z zachowania otrzymali: 

• Magdalena Andrzejczyk - średnia ocen 5,44, 
• Małgorzata Komorowska - 5,44, 
• Aneta Brulińska - 5,31, 
• Małgorzata Dmochowska - 5,31, 
• Szymon Polkowski - 5,25, 
• Emilia Ogonowska - 5,21, 
• Magdalena Szabłowska - 5,13, 
• Patrycja Kadłubowska - 5,07, 
• Edyta Jastrzębska - 5,0, 
• Sylwia Sawicka - 4,93. 

Podczas przygotowanej części artystycznej 
uczniowie wyrazy wdzięczności skierowali do swoich 
nauczycieli, pracowników obsługi, zaproszonych 
gości i przybyłych rodziców. Nie zabrakło ciepłych 
słów, wzruszenia oraz szczypty humoru 
uczniowskiego. Na zakończenie części oficjalnej 
wspólnie odśpiewaliśmy "Szczęśliwej drogi już czas". 

N astępnie uczniowie wspaniale bawili się na Balu 
gimnazjalnym. 

Oprac.: Irena Olszewska, Tomasz Szeląg 
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Gimnazj aliści 
zwiedzaj!! świat 

Wycieczka do Trójmiasta 
W dniach 15 i 16 czerwca 2010 roku grupa 44 uczniów 

klas II Publicznego Gimnazjum w Śniadowie, wraz 
z opiekunami zwiedzała Trójmiasto. Swoją wyprawę 

rozpoczęliśmy od wizyty w Pałacu Opatów w Gdańsku
Oliwie, gdzie po wysłuchaniu koncertu na słynnych 

barokowych organach zwiedzaliśmy przepiękne ogrody 
Parku Oliwskiego. 

Poznaliśmy historię niszczyciela ORP "Błyskawica", 

dziś okrętu - muzeum - bezcennej pamiątki narodowej , 
świadczącej o heroizmie walki polskiego marynarza 
o niepodległą Ojczyznę. Jego budowa była prowadzona w 
latach 1935-1937 przez angielską stocznię "John Samuel 
White&Co" w Cowes na wyspie Wight. 1 października 
1936 roku o godzinie 11.55 odbyło się jego wodowanie. 

Matką chrzestną okrętu została żona ówczesnego 
ambasadora RP w Londynie, hrabina Cecylia Raczyńska. 
Tak rozpoczęła się historia ORP "Błyskawica" trwająca do 
chwili obecnej ... 
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Po opuszczemu pokładu "Błyskawicy" po 
pamiątkowym zdjęciu z marynarzem udaliśmy się do 
Akwarium Gdyńskiego. Tam odkrywaliśmy tajemnice 
podwodnego świata. To niezwykłe miejsce otoczone jest 
ze wszystkich stron morzem. Podziwialiśmy setki, a może 
nawet tysiące okazów morskich i wodno-lądowych 

pochodzących z różnych rejonów świata. Ciekawe 
ekspozycje pozwalały obserwować i uczyć się o życiu 

w morzach i oceanach. Zobaczyliśmy niezwykłe gatunki 
ryb, płazów i gadów pochodzących z różnych rejonów 
świata, np. z Afryki, Ameryki Północnej czy północy 
naszego kontynentu. Najwięcej emocji wzbudziły dwie 
olbrzymie anakondy. 

się jednym znajpopu1arniejszych 
polskich obiektów rekreacyjnych, wizytówką Sopotu, 
naj dłuższym drewnianym molo w Europie. Jego historia 
sięga początków XIX w., kiedy to pomost miał zaledwie 
40 m długości. Z upływem czasu molo się "wydłużało" 

i obecnie ma ponad 500 m części spacerowej. Nie mogło 
obyć się bez pamiątkowego zdjęcia. 

Zachwycaliśmy się Krzywym Domkiem przy 
reprezentacyjnej ulicy centrum kurortu - ul. Bohaterów 
Monte Cassino - zwanej potocznie Monciakiem. To 
główny deptak uzdrowiska, całkowicie zamknięty dla 
ruchu drogowego. Budynek powstał w 2003 roku i swoim 
charakterem nawiązuje do bajkowych rysunków. 
W parterach kamienic z przełomu XIX i XX wieku, ale 
także i w Krzywym Domku, znajdują się puby, restauracje 
i urokliwe kawiarenki. Oprócz nowoczesnych lokali 
znajdziemy tu również miejsca z bardzo długimi 

tradycjami, zarówno artystycznymi, jak i klubowymi. 
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Spacer po Monciaku nie był ostatnią atrakcją tego dnia. 
Po kilkudziesięciu minutach czasu wolnego spotkaliśmy się 
w umowlOnym rrueJscu i stamtąd udaliśmy do ośrodka 

wczasowego, aby się zakwaterować. Przejeżdżaliśmy 

mostem wantowym im. Jana Pawła II. Pod względem 
rozpiętości przęsła, jest największym w Polsce mostem 
podwieszonym na jednym pylonie. Jak poinformowała nas 
pani przewodnik, tego typu mosty znajdują się jeszcze 
w Warszawie, Płocku i Wrocławiu. 

zakwaterowaniu w i smaczej 
obiadokolacji, pomimo bardzo pracowitego dnia, nikt nie 
myslał o odpoczynku. Z uwagi na fakt, iż ośrodek 

znajdował się około 300 m od plaży, udaliśmy się na 
wieczorny spacer. Po drodze mijał nas tramwaj oraz ... 
przechodzący przez tory dzik, który uważał się chyba za 
pojazd uprzywilejowany, gdyż "wymusił" pierwszeństwo 
przed pojazdem szynowym. Na szczęście nie doszło do 
kolizji, widocznie motorniczy znał tamtejszego bywalca. 

Pomimo bardzo ciepłego dnia i dość przyjemnego 
wieczoru, piasek na plaży był zadziwiająco zimny. 
Większość z nas, po przejściu kilkudziesięciu metrów boso, 
zaczęła z powrotem zakładać buty. Nie zabrakło śmiałków 
chętnych do kąpieli w zimnej wodzie. Jednak to, kto 
miałby zacząć przygodę z wodą i czy ktoś się kąpał, 

pozostanie słodką tajemnicą. 

Odbyła się seria pamiątkowych fotografii w scenerii 
zachodzącego słońca. Kilka osób zdecydowało się na 
delikatne brodzenie po wodzie, gdyż uważało, że bez tego 
wizyta nad morzem byłaby nieważna - tym bardziej , że 
znaczna większość uczniów oglądała je po raz pierwszy. 
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Po powrocie z plaży czekała nas jeszcze dyskoteka 
w pobliskim lokalu na terenie ośrodka. Jednak długo nie 
"zabawiliśmy" - całodzienne zmęczenie dało się we znaki. 
Wróciliśmy do domków i grzecznie położyliśmy się spać . 

Pobudkę zaplanowano na godzinę 7.30. Słowa dotrzymano. 

Drugiego dnia naszej wyprawy zwiedziliśmy jeden 
z najbardziej znanych symboli polskiego oporu przeciw 
hitlerowcom - Westerplatte. 

na Gdańskiej Starówce. Podziwialiśmy 

- bramę i dźwig z połowy XV wieku. 
Przespacerowaliśmy się ul. Mariacką. Zatrzymaliśmy się 
przy Fontannie Czterech Kwartałów - nowej atrakcji 
turystycznej Gdańska. Nie ominęliśmy Bazyliki 
Mariackiej , która zadziwiła nas swym ogromem. 
Z uśmiechem na ustach pokonaliśmy 360 schodków wieży 
widokowej aby zachwycać się piękną panoramą Gdańska. 
Odwiedziliśmy Fontannę Neptuna zlokalizowaną w najbar
dziej reprezentacyjnej części Gdańska - na Długim Targu 
przed wejściem do Dworu Artusa. Zaczekaliśmy na występ 
"Panienki z Okienka". Obładowani wspomnieniami, emo
cjami i pamiątkami udaliśmy się w drogę powrotną do 
Śniadowa. 

Zagadka: 
kto to taki? 

Oprac. : Tomasz Szeląg 
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Dzień S~ortu 

Tradycją Publicznego Gimnazjum w Śniadowie jest 
organizacja Dnia Sportu. Ta wspaniała impreza, bardzo 
oczekiwana przez uczniów, dostarcza wielu atrakcji 
i radosnych przeżyć. Integruje młodzież poprzez wspólny 
udział w szeregu konkurencji rekreacyjno-sportowych, 
przygotowywanych zarówno przez nauczycieli, jak 
i samych uczniów. W tym roku szkolnym jego obchody 
przypadły na dzień 2 czerwca. 

Dzień był przepełniony szeregiem atrakcji 
propagujących aktywność ruchową i harmonijny rozwój. 
Uczniowie mieli szansę zaprezentowania rówieśnikom 

swoich umiejętności - nie tylko sportowych. To doskonała 
sytuacja do zaprezentowania całej braci szkolnej układów, 
konkurencji przygotowywanych na wyjazdowe imprezy. 
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tegorocznego Dnia Sportu mieliśmy 

przyjemnosc podziwiać wyczyny akrobatyczne ucznia 
klasy III c - Przemka Szulakiewicza. Salta w jego 
wykonaniu zapierały dech w piersiach. Uczennica klasy 
III b - Sylwia Sawicka - po raz kolejny zaprezentowała 
nam swoje zdolności muzyczne i wokalne. Oglądaliśmy 

pokaz samoobrony w wykonaniu Anety Filipkowskiej 
z klasy II d. Kilkuosobowa grupa zatańczyła breakdance. 

Gwoździem programu był mecz koszykówki: 
nauczyciele kontra uczniowie. Jednak i tym razem ci 
pierwsi byli niepokonani. 

Po atrakcjach dla ducha pojawiły się atrakcje dla ciała. 
Można było skosztować potraw z grilla. Na zakończenie, 
każdy uczestnik imprezy został nagrodzony lodami 
ufundowanymi przez Radę Rodziców. 

Oprac.: Tomasz Szeląg 
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Jesteś mi Mamo 
wszystkim na świecie, 

Jesteś mi różą, co dala życie. 

Święto Naj świętszej Maryi Panny Matki Kościoła 
i Dzień Matki były dla uczniów Publicznego Gimnazjum 
w Śniadowie inspiracją do zaprezentowania programu 
artystycznego dedykowanego wszystkim Matkom. 

Po porannej mszy świętej , w Niedzielę Trójcy 
Przenajświętszej , 30 maja 2010 roku, młodzież wierszem 
i pieśnią uczciła Święto Matki - jedno znajpiękniejszych 
i najbardziej osobistych świąt. 

"Matka j est ciepłem, Matka j est pokarmem, 
Matka jest pełnym błogości stanem 

zadowolenia i bezpieczeństwa " 

napisał Erich Fromm w książce ,,0 sztuce miłości". 

Matka jest synonimem dobra i miłości , rodzinnego 
ciepła i szczęścia, przywiązania i wierności , wiary w to 
wszystko, co piękne i szlachetne. Od zawsze stanowi
ła natchnienie dla poetów, była opiewana w pieśniach 
i utrwalana na płótnach. Matka - spracowana, zmęczona 
i zarazem uśmiechnięta, radosna. 

Pracą młodzieży kierowała nauczycielka religii 
i opiekun szkolnego koła CARITAS - p. Elżbieta 

Napiwodzka. 
Oprac.: Tomasz Szeląg 
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Szkoły Podstawowej 
w Uśniku 

Szkoła w Uśniku aktywnie uczestniczy w zawodach 
sportowych dla szkół podstawowych organizowanych 
przez Powiatowy Szkolny Związek Sportowy w Łomży. 

23 października 2009 r. odbyły się eliminacje mię

dzygminne w Indywidualnych biegach przełajowych w 
Miastkowie. W zawodach naszą szkołę reprezentowało 
osiem dziewcząt i trzynastu chłopców. Był to bardzo uda
ny występ naszych sportowców: 

1. Baczewski Łukasz kl. VI - I miejsce 
2. Żebrowska Magdalena kl. VI - H miejsce 
3. Dmoch Paweł kl. VI - H miejsce 
4. Żebrowski Paweł kl. IV - H miejsce 
5. Wróblewski Przemek kl. V - H miejsce. 

Na mistrzostwa powiatu w Nowogrodzie 23 mar
ca 2010 r. zakwalifikowało się 5 dziewcząt i 8 chłopców. 
Z tego do półfinału wojewódzkiego, który odbył się w Tu
rośli 27.03.2010 r. zakwalifikowało się 5 osób. 

1. Żebrowska Magdalena kl. VI 
2. Pazik Katarzyna kl. VI 
3. Baczewski Łukasz kl. VI 
4. Choromański Maciej kl. V 
5. Żebrowski Paweł kl. IV 

Uczniowie uczestniczyli również w czwórboju L-A, 
zawody międzygminne w Nowogrodzie 24.04.2010 r. -
dziewczęta zajęły III miejsce, chłopcy zajęli także III 
miejsce. Kolejny start to X Podlaskie Igrzyska w L-A. 

Mistrzostwa powiatu odbyły się w Piątnicy w dniu 
08.05.2010 r. Na te zawody zakwalifikowało się 12 za
wodników. Start zakończył się sukcesem. Do kolejnego 
etapu przeszli: 

1. Dmoch Paweł kl. VI - I miejsce w skoku w dal. 
2. Baczewski Łukasz kl. VI - H miejsce w biegu 

na 600 m. 
3. Sztafeta 4x60 m chłopców - HI miejsce. 

Półfinał wojewódzki - Igrzysk w L-A, odbył się w 
Białymstoku 14.05.2010 r. Nasi uczniowie walczyli o jak 
najlepsze wyniki. Nie udało nam się zakwalifikować do 
finału, ale udział w półfinale tak licznej reprezentacji 
naszej szkoły jest sukcesem. 

Bożena Nowakowska 
Ewa Dzbeńska 

Teresa Jankowska 
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Z uwagi na to, że nie trzeba mnie zbyt długo prosić i z 
reguły zgadzam się na większość propozycji, to i tym 
razem przyjąłem sugestię grupy uczniów do uczestnictwa 
w pewnej grze zespołowej. Jej zasady zostały szczegółowo 
opisane w majowym wydaniu miesięcznika "Nasza 
Gmina" przez niejakiego SPON-a, dlatego nie zamierzam 
ich ponownie przytaczać. Powiem tylko, że chodzi o grę 
taktyczną PAINTBALL, która polega na prowadzeniu 
pozorowanej walki według wcześniej ustalonych 
scenanuszy. 

Terenem rozgrywek był las położony pomiędzy wsiami 
Uśnik i Wszerzecz, a dokładnie jego fragment, wcześniej 
odpowiednio oznakowany, o powierzchni ok. l ha. To dużo 
i nie dużo. Bo jeśli miałoby to być otwarte pole, to 
widzielibyśmy się jak na dłoni, niczym piłkarze na boisku. 
Natomiast w przypadku kilkudziesięcioletniego lasu, z jego 
drzewostanem i naturalnymi zaroślami, "złowrogo" 
nastawione drużyny miały trudny orzech do zgryzienia. 

Ale nie o tym chciałem pisać. Po zapoznaniu się 

z regulaminem gry, gdy przebieraliśmy się w ochronną 

odzież, odbieraliśmy broń i amunicję, w całej drużynie 

panował wesoły nastrój. Tylko osoby uczestniczące w tym 
po raz pierwszy /czyli np. ja! dopytywały się o ewentualne 
doznania po trafieniu kulką, a są one różne i zależą od 
wielu czynników. W międzyczasie dowiedzieliśmy się 

o położonych na terenie naszych rozgrywek okopach 
z czasów II wojny światowej, które będziemy 

wykorzystywali w grze. 
Otrzymaliśmy flagi, których mieliśmy bronić, wesoło 

weszliśmy do lasu i... serce zaczęło mi bić mocniej. 
Uzmysłowiłem sobie, co mógł czuć w takiej chwili 
żołnierz, nierzadko jeszcze nastolatek, który szedł po raz 
pierwszy, i często ostatni, na spotkanie z prawdziwym 
wrogiem. Zabezpieczony w hełm, a nierzadko i bez niego. 

Po pierwszym scenariuszu gry odpadłem bardzo 
wcześnie. Zostałem postrzelony w nogę, dodatkowo nic nie 
widziałem przez zaparowane okulary maski ochronnej, 
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której nie mogłem zdjąć, gdyż kategorycznie zabraniał tego 
regulamin. Podniosłem ręce do góry i mówiąc: "Dostałem" 
oddaliłem się w bezpieczne miejsce. Prawdziwy żołnierz 
nie miał takiej możliwości. W następnych scenariuszach 
szło mi już dużo lepiej - to doświadczenie, które stopniowo 
nabywałem po kolejnych "zastrzeleniach". Prawdziwy 
żołnierz nie miał takiej możliwości. Po 3 godzinach 
zmagań, nękani przez komary i inne insekty, przemoczeni 
deszczem, zakończyliśmy potyczki. Prawdziwy żołnierz 

nie miał takiej możliwości. 
Z 6-7 plamami od kulek z barwnikiem wyszedłem 

z lasu. Gdybym był w nim 65-70 lat temu, to po takiej 
batalii już bym nie żył. Bo oprócz tego, że dostałem na 
koniec raz w plecy, jak się oparłem o drzewo, żeby 

załadować kulki, to miałem wcześniej "zdobyte" 4 kulki na 
nogach - czyli nie miałbym nóg - i dwa na lewym 
ramieniu - czyli nie miałbym ręki. 

Ta gra była dla nas wszystkich prawdziwą lekcją 

historii, chociaż pewnie nikt tego na początku nie zakładał. 
Organizator konkurencji krótko, ale treściwie omawiał 

każdy scenariusz bitwy, którego nazwa pochodziła od 
prawdziwych potyczek. I tak, broniliśmy Częstochowy, 

walczyliśmy pod Lenino, zamieniliśmy się w Czwartaków, 
którzy zapisali chlubną kartę w walce z okupantem. 

Dziękuję za wspaniałą zabawę Szymonowi i Danielowi, 
Patrycji i Gosi, Karolowi, Krzyśkowi, Dominikowi, 
Mateuszowi, Szymonowi i Łukaszowi, Kamilowi i innym, 
z którymi miałem zaszczyt spędzić niedzielne popołudnie. 
Takich chwil się nie zapomina. Miło, że o mnie 
pamiętaliście, chociaż trwały już wakacje :-). Żałuję tylko, 
że nie mogłem zostać na ognisku. Shellaq 

Bajki uczą, bawią, 
wychowują 

W Dniach Literatury Dziecięcej, w naszej bibliotece 
odbyły się zajęcia na podstawie scenariusza "Bajki uczą, 
bawią, wychowują" zainspirowanego książkami: "Czerwo
ny Kapturek", "Pinokio", "Trzy Świnki", "Królewna 
Śnieżka". 

Dzieci rozwiązywały krzyżówkę, układały plan wydarzeń i 
puzzle, odgadywały bajkowe zagadki, tańczyły i śpiewały, 
przypomniały sobie morały płynące z bajek. 

B. Kończyk 
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Drukujemy naj istotniejsze fragmenty protokołu pokon
trolnego RIO, jaki nadszedł z Białegostoku do Urzędu Gminy 
Śniadowo. 

RIO.Y.6001-11l0 
Białystok, 2010.07.02 

Pan 
Cezary Polkowski 
Pełniący obowiązki Wójta 
Gminy Śniadowo 

W wyniku kompleksowej kontroli gospodarki finansowej gminy Śniadowo za 
2009 r. i inne wybrane okresy, przeprowadzonej w Urzędzie Gminy Śniadowo na 
podstawie art.1 ust.1 oraz w trybie art. 5 ust.1 ustawy z dnia 7 października z 
1992 roku o regionalnych izbach obrachunkowych (Dz. U. z 2001r. Nr 55, 
poz.577 ze zm.) przez inspektorów Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Białymstoku Zespół w Łomźy, stwierdzono nieprawidłowości opisane w proto
kole kontroli , którego egzemplarz pozostawiono w kontrolowanej jednostce. 

Zakresem kontroli objęto regulacje wewnętrzne dotyczące ustroju i 
funkcjonowania gminy i jej jednostek organizacyjnych, funkcjonowanie kontroli 
wewnętrznej, prowadzenie rachunkowości , gospodarkę pienięźną i rozrachunki , 
wykonanie budżetu, w tym realizacje wybranych rodzajów dochodów i 
wydatków, udzielanie zamówień publicznych, realizację zadań zleconych i w 
ramach porozumień, gospodarowanie mieniem komunalnym, rozliczenia 
budżetu z jednostkami organizacyjnymi. 

Do istotnych nieprawidłowości należy zliczyć, opisane na str. 1 08-116 protokołu 
kontroli, ustalenia w zakresie zlecenia i realizacji robót budowlanych, stwierdzo
ne podczas kontroli stosowania przepisów ustawy z dnia 29 stycznia 2004 r. 
Prawo zamówień publicznych (Dz. U. z 2007 r. Nr 223, poz.1655 ze zm .) 

Kontrola udzielenia i realizacji zamówienia publicznego na przebudowę drogi 
powiatowej we wsiach Jakać Młoda , realizowanego w ramach pomocy Powia
towi Łomżyńskiemu , wykazała, iż z wykonawcą tego zamówienia, wybranym w 
2008 r. w trybie przetargu nieograniczonego (wynagrodzenie w umowie zawartej 
16 września 2008 r. wynosiło 387.608,31 zł) , były wójt Andrzej Zaremba w dniu 1 
lipca 2009 r. zawarł , bez stosowania procedur ustawy, dwie umowy na roboty 
określone jako dodatkowe. Umowę nr 2222-1/7/09 za wynagrodzeniem w 
wysokości 178.850,32 zł i nr 2222-1/8/09 za wynagrodzeniem w wysokości 
36.201,18 zł (łącznie 215.051,50 zł) . Wskazanie w tym miejscu wymaga, że 
wykonawca nie wykonał zamówienia będącego przedmiotem umowy podstawo
wej w umówionym terminie do 28 listopada 2008 r. Pismem z dnia 6 marca 2009 
r. były Wójt A. Zaremba wezwał wykonawcę do złożenia pisemnej deklaracji, iż 
zakończenia robót nastąpi do 30 maja 2009 r. 
Wykonawca podjął i wykonał roboty, w tym zlecone umowami dodatkowymi, 
dopiero w sezonie letnim 2009 roku, a więc ponad półrocznym opóźnieniem. Za 
niedotrzymanie terminu realizacji umowy pierwotnej naliczono i potrącono z 
faktury wykonawcy kary umowne w wysokości 93.413,60 zł. Przyczyny nie 
zrealizowania umowy w pierwotnym terminie oraz warunków ustalenia nowego 
terminu zakończenia robót nieudokumentowano. W dniu 10 marca 2009 r. tj. po 
wystosowaniu przez byłego Wójta pisma w sprawie zakończenia robót do 30 
maja 2009 r., sporządzony został "protokół konieczności". Zakres robót do wy
konania, zawarty w tym protokole, wskazuje na zmianę sposobu wykonania 
robót określonych umową pierwotną, wynikających z założeń projektowych, 
poprzez wprowadzenie pozycji "korytowanie" (zebranie istniejącej nawierzchni 
żwirowej w celu obniżenia projektowanego poziomu jezdni). Nie stwierdzono, 
aby planowany do wykonania w umowie pierwotnej zakres robót ziemnych uległ 
modyfikacji. 
Z treści protokołu konieczności nie wynika ilość wszystkich pozycji prze
widywanych do wykonania robót. Z kolei treść kosztorysów ofertowych, załą
czonych do zawartych na podstawie protokołu konieczności umów na "roboty 
dodatkowe", wskazuje, iż poza zmianą sposobu wykonania zamówienia 
podstawowego zlecono dodatkowo roboty wykraczające poza zakres tego 
zamówienia - m.in. dodatkowy odcinek nawierzchni asfaltowej na drodze 
powiatowej we wsi Jakać Młoda (bliżej nieokreślony w zleceniu) o powierzchni 
404m2

• Stwierdzony stan faktyczny nie wskazuje, aby zachodziły przesłanki do 
uznania robót dodatkowo zleconych jako niezbędnych do prawidłowego 

wykonania zamówienia podstawowego, oraz że ich wykonanie stało się 

konieczne na skutek sytuacji niemożliwej wcześniej do przewidzenia, co 
wyklucza istnienie przesłanek zlecenia tych robót w trybie z wolnej ręki na 
podstawie art. 67 ust. 1 pkt 5 Prawa zamówień publicznych. 
Ilości i ceny robót objętych umowami z 1 lipca 2009 r. wynikały jedynie z 
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kosztorysów ofertowych sporządzonych przez wykonawcę , nie zawierających 
udokumentowania weryfikacji przez inspektora nadzoru; brak także 

udokumentowania odnośnie akceptacji przez zamawiającego. Nie stwierdzono 
udokumentowanego potwierdzenia weryfikowania cen jednostkowych ujętych w 
kosztorysach ofertowych robót dodatkowych z cenami z umowy podstawowej 
(umowa ta nie zawiera zapisów określających zasady wyceny ewentualnych 
robót dodatkowych). Analiza niektórych pozycji kosztorysowych robót dodatkowo 
zleconych umową nr 2222-1/7/09 wykazała , iż ceny zawarte w kosztorysie 
ofertowym w wielu pozycjach są wyższe od cen takich samych robót w ofercie, 
na podstawie której zawarto umowę podstawową. Na przykład 30m przepustów 
rurowych pod zjazdami z rur betonowych 0 50cm wykonawca wycenił w 
zakresie materiałów na 29.038,80 zł brutto, tj. kilkakrotnie powyżej cen 
producentów takich rur, co ustalono w trakcie kontroli. Porównanie cen rur z 
umowy podstawowej (0 40 cm, gdyż rur 0 50 cm w pierwszym zamówieniu nie 
przewidziano; ceny rur o tych dwóch średnicach u producentów różnią się 
minimalnie) wykazuje różnicę na kwotę 23.890,80 zł . W tej sytuacji niedokonanie 
weryfikacji cen przed zawarciem umów, a następnie ich opłacenie przez byłego 
Wójta nosi znamiona naruszenia zasad zawartych w okresie objętym kontrolą w 
art. 35 ust. 3 pkt 1 ustawy z dnia 30 czerwca 2005 r. o finansach publicznych 
( Dz. U. Nr 249, poz. 2104 ze zm.), w myśl których wydatki publiczne powinny 
być dokonywane w sposób celowy i oszczędny, z zachowaniem zasady 
uzyskiwania najlepszych efektów z danych nakładów. 
Podkreślenia wymaga, że z protokołu odbioru robót objętych umową 

podstawową sporządzonego w dniu 28 lipca 2009 r. wynika, że wykonano drogę 
powiatową we wsi Jakać Młoda o długości 483 m. Według s.i.w.z. przedmiotem 
przetargu było wykonanie w tej miejscowości przebudowy drogi powiatowej na 
odcinku 608,16 m. W protokole odbioru znajduje się - obok wskazania, iż 
wykonano 483 m drogi powiatowej - dopisek ,,+ 126 m drogi gminnej". Łącznie z 
dopiskiem zakres wykonanych robót wynosi 609 m i jest zgodny, co do ilości 
metrów bieżących ze specyfikacją. W innym miejscu protokołu odbioru 
wskazano, że wykonana została nawierzchnia z betonu asfaltowego (warstwa 
wiążąca) w ilości 2.969 m2 (zgodnej z s.i.w.z.): "610 mb/5,Om szer." Oznacza to, 
że dla wyczerpania zakresu przedmiotu zamówienia podano w protokole 
odbioru, że zarówno drogę powiatową, jak i gminną wykonano o szerokości 5 m. 
Należy wskazać , iż żadna droga gminna nie była przedmiotem postępowania, w 
związku z czym nie można ustalić, czy zakres prac na niej wprowadzonych mógł 
stanowić podstawę wypłacania całości wynagrodzenia. Kosztorys powykona
wczy i protokół robót dodatkowych zleconych umową o wartości 178.850,32 zł 
przewiduje roboty dodatkowe przy przebudowie drogi powiatowej we wsi Jakać 
Młoda polegające finalnie na wykonaniu 404 m2 nawierzchni asfaltowej (przy 
zakładanej szerokości drogi - 5 m - dawałoby to 80,8 mb). Łącznie z koszto
rysów po wykonawczych i protokołów odbioru można zatem ustalić , że na 
drodze powiatowej we wsi Jakać Młoda wykonano przebudowę na odcinku 
583,8 mb (przedmiot zamówienia dotyczył odcinka 608,16 mb), a oprócz tego 
wykonano 126 mb robót na bliżej nie określonej drodze gminnej (łącznie około 
690 mb, a przy założeniu szerokości drogi 5 m - jak w s.i.w.z. i protokole odbioru 
- ok. 3.450 m2

). 

Jak wynika z przeprowadzonych w trakcie kontroli oględzin , we wsi Jakać Młoda 
ułożono ok. 480 mb nawierzchni asfaltowej o szerokości 5 m oraz ok. 200 mb 
nawierzchni asfaltowej o szerokości 3,5 m, a ponadto zaasfaltowano plac w 
centrum wsi mający bezpośredni styk z pasem drogowym o powierzchni ok. 
200m2

. (Jak wskazano w dalszej części wystąpienia stanowił on działkę będącą 
własnością osoby fizycznej. Umowę dzierżawy tej działki zawarto 10 sierpnia 2009 
r. po dacie odbioru robót na niej wykonanych, określonej na 28 lipca 2009 r. W 
umowie dzierżawy przewidziano ustawienie wiaty przystankowej, której demontaż i 
ustawienie przewidywał już kosztorys ofertowy robót odebranych 28 lipca 2009 r.) . 
Łącznie powierzchnia asfaltowa ustalona podczas oględzin to ok. 3.300 m2

. 

Mając na uwadze przedmiot zamówienia opisany w s.i.w.z. oraz dokumentacje 
wykonawczą, powiązanie danych zawartych w tych dokumentach z zakresu 
wykonanych faktycznie robót w sposób pozwalający na otworzenie przebiegu 
procesu inwestycyjnego jest nie możliwe . 

Analiza dokumentacji przetargowej zbadanych postępowań w sprawie udzielenia 
zamówień publicznych wykazała ponadto nieprawidłowości polegające na tym, że: 
al w zarządzeniach o powołaniu komisji przetargowych wskazywano zadania 
określone ustawą dla komisji jako całości, co nie wyczerpuje dyspozycji zawar
tych wart. 21 ust. 3 Prawa zamówień publicznych. Przywołany przepis wymaga 
określenia obowiązków poszczególnych członków komisji w sposób zapewnia
jący sprawność działania komisji , indywidualizacje odpowiedzialności jej człon-

I 
ków za wykonywane prace oraz przejrzystość prac - str. 107 protokołu kontroli , 
b/ wartość zamówienia na "Przebudowę dróg powiatowych we wsi Jakać Młoda 
i Młynik" została błędnie określona w dokumentacji przetargowej na kwotę brutto 
459.934,04 zł. Zgodnie z art. 32 ust. 1 Prawa zamówień publicznych, podstawa 
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ustalenia wartości zamowlema jest całkowite szacunkowe wynagrodzenie 
wykonawcy bez podatku od towarów i usług - str. 109 protokołu kontroli, 
c/ wykonawca zamówienia na "Przebudowę drogi powiatowej we wsi Jakać 
Młoda" wniósł zabezpieczenie należytego wykonania umowy w postaci 
gwarancji ubezpieczeniowej na kwotę 19.380,15 zł (5% wynagrodzenia zgodnie 
ze specyfikacją istotnych warunków zamówienia), która wygasła w dniu 28 
grudnia 2008 r. Nie wyegzekwowano przedłużenia obowiązywania gwarancji w 
związku z nie wykonaniem zadania w terminie przypadającym na 28 listopada 
2008 r. lub wniesienia zabezpieczania należytego wykonania umowy w innej 
formie, w związku z czym, wbrew warunkom określonych w specyfikacji, 
prawidłowości realizacji robót nie była zabezpieczona - str.114 protokołu kontroli. 

Istotne nieprawidłowości stwierdzono też w zakresie poprawności wydatko
wania z budżetu gminy środków na remonty i modernizacje dróg powiatowych 
na terenie gminy, tj. udzielania pomocy powiatowi. Stwierdzono, iż były Wójt z 
naruszeniem prawa podpisał dwa porozumienia z Powiatem Łomżyńskim (w 
dniu 26 sierpnia 2008 r. i w dniu 15 maja 2009 r.) o przyjęcie zadań w zakresie 
zarządu odcinkami dróg powiatowych na czas ich remontów bądż tez 
przebudowy. Artykuł 8 usl. 3 w związku z usl. 2a ustawy z dnia 8 marca 1990 r. 
o samorządzie gminnym (Dz. U . z 2001 r. Nr 142, poz. 1591 ze zm.) wskazuje, 
iż gmina przejmując zadania z zakresu właściwości powiatu na podstawie 
porozumienia powinna otrzymać środki finansowe w wysokości koniecznej do 
wykonania przejętych zadań. W tym przypadku były Wójt zadeklarował w 
porozumieniach, iż zapewni w całości środki niezbędne do wykonania remontu 
lub przebudowy odcinku dróg powiatowych przejętych w zarząd. Mimo 
wskazania w umowach, iż mają one za przedmiot przejęcia zadań powiatu w 
drodze porozumienia, w istocie oznaczały one udzielenie pomocy w zakresie 
realizacji zadania zarządu drogami powiatowymi (nie stwierdzono, aby Rada 
Gminy na podstawie art. 18 usl.2 pkt 11 ustawy o samorządzie gminnym 
podejmowała uchwały w sprawie przyjęcia realizacji zadań w drodze poro
zumienia). Wydatkowane przez gminę , bezpośrednie z budżetu, środki na 
remonty i przebudowę dróg powiatowych miały charakter pomocy rzeczowej 
udzielonej Powiatowi Łomżyńskiemu, o której w okresie objętym kontrolą była 
mowa wart. 167 usl.2 pkt 5 ustawy o finansach publicznych (obecnie art .. 216 
usl.2 pkt 5 ustawy). Jak wynika z przywołanych przepisów, o pomoc innej jedno
stce samorządu terytorialnego powinna być określona przez organ stanowiący 
jednostki samorządu terytorialnego odrębną uchwałą. Stosownych uchwał Rady 
Gminy w sprawie udzielenia pomocy nie stwierdzono. 

W 2009 r. wydatki gminy na remonty lub przebudowę odcinków dróg 
powiatowych, ujęte w rozdziale 60014, par. 4300 i 6050, wyniosły 708.722,66 zł. 
Zawarcie "porozumień", jak wyjaśnił w trakcie kontroli Starosta Powiatu Łom
żyńskiego miało na celu umożliwienie Wójtowi wykonanie remontów lub 
przebudowy odcinków dróg powiatowych bowiem odmawiał on współpracy w 
innej formie. W świetle przepisów ustawy z dnia 21 marca 1985 r. o drogach 
publicznych (Dz. U. z 2007 r. Nr 19, poz. 115 ze zm.), chęć podjęcia przez 
byłego Wójta jedynie funkcji bezpośredniego inwestora zadań na drogach 
powiatowych nie mogła być przesłanką przesądzającą o możliwości zawarcia 
porozumienia w kwestii przekazania Wójtowi zarządu tymi drogami. 
Wykonywanie zarządu drogą publiczną jest procesem, na którym składają się 
wszystkie czynności wymienione enumeratywnie wart. 20 i 20a ustawy o 
drogach publicznych, których gmina nie była władna realizować w praktyce (np. 
nabywanie nieruchomości pod pasy i gospodarowanie nimi w ramach 
posiadanego prawa do tych nieruchomości , czy nabywanie ir,nych nieru
chomości na potrzeby zarządzania drogami i zagospodarowanie nimi w ramach 
posiadanego do nich prawa). Jaskrawym tego przykładem było zlecenie przez 
Wójta w dniu 30 grudnia 2008 r. wykonania projektu przebudowy odcinka ul. 
Ostrołęckiej w Śniadowie (termin wykonania 15 luty 2009 r.) , która to przebu
dowa nie doszła do skutku, gdyż objęty projektem zakres robót wskazywała na 
konieczność wykonania niektórych elementów na nieruchomościach nie 
wchodzących w skład pasa drogowego. Dodatkowo należy wskazać, iż mimo 
zgłoszenia 25 czerwca 2009 r. do Starostwa Powiatowego zamiaru remontu 
drogi powiatowej w budżecie gminy na 2009 i 2010 nie były zaplanowane środki 
na realizacje tego zadania. Wobec zgłoszenia Starostwo wyraziło sprzeciw, 
ponieważ planowany charakter "remontu" oznaczał w istocie przebudowę drogi 
wymagającej pozwolenia na budowę. Z tego powodu sumę 24.942,90 zł za 
wykonanie projektu, jako wydatek bez efektu gospodarczego, należy uznać jako 
stratę budżetu, należy nadmienić , iż zlecenie projektu przebudowy ul. Ostrołę
ckiej nie zostało poprzedzone ustaleniami z powiatem w sprawie przejęcia przez 
gminę realizacji robót na tej drodze, które wynikały dopiero z umowy zawartej 15 
maja 2009 r.- str. 23- 27 protokołu kontroli. 

18 

Do istotnych nieprawidłowości stwierdzonych podczas kontroli należy również 
zaliczyć działania byłego Wójta skutkujące dzierżawieniem przez gminę nieru
chomości bez określenia zadań, którym przyjęte we władanie nieruchomości 
mają służyć, a mianowicie: 
a) na podstawie umowy dzierżawy nr 39N6/369/2008, zawartej w dniu 15 lipca 
2008 r. przez byłego Wójta gmina objęła w dzierżawę od PKP nieruchomości 
oznaczaną nr 677/4 o powierzchni 3.335 m2 stanowiącą podjazd dworcowy oraz 
nr 677/3 o powierzchni 982m2 zabudowana budynkiem byłego dworca o 
powierzchni użytkowej 582 m 2 w Śniadowie . Uchwałą Nr XVIII/106/ 08 z dnia 7 
lipca 2008 r. Rada Gminy wyraziła zgodę na zawarcie umowy na czas nie
oznaczony, co było poprzedzone argumentami byłego Wójta nieodpowia
dającymi stanowi faktycznemu, w tym jeżeli chodzi o uwarunkowania prawne. W 
tym zakresie należy wskazać, iż PKP było użytkowaniem wieczystym 
przedmiotowym nieruchomości (stanowiących własność Skarbu Państwa) , co 
decyduje o sposobie korzystania z nieruchomości - art. 29 usl. 1 ustawy z dnia 
21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (Dz. U. z 2006 r. nr 261 , 
poz. 2603 ze zm.), a w związku z tym przesądza o możliwym zakresie ich 
wykorzystania na potrzeby zadań gminy. Okoliczności tej nie badano przed 
zawarciem umowy dzierżawy. Jak wskazywał były Wójt w okresie poprze
dzającym dzierżawę , nieruchomość wykorzystana będzie "na cele statutowe 
gminy", jednakże nie stwierdzono póżniejszych działań w tym zakresie, ani 
konkretnych zamiarów w tym względzie (brak zabezpieczenia środków w 
budżecie na rok 2009 i lata następne). Były Wójt wskazywał także radnym, iż 
przejęcie władania następuje w celu póżniejszego przejęcia tej nieruchomości 
na własność . W praktyce w okresie dzierżawy nieruchomość ta nie była 

wykorzystana do realizacji zadań gminy. 
W świetle powyższych faktów należy uznać, że dzierżawa tych nieruchomości 
spowodowała stratę dla budżetu gminy w postaci wydatków z tytułu czynszu 
dzierżawnego, które w okresie od lutego 2009 r. do marca 2010r. wyniosły 
58.158, 84zł. w celu uniknięcia dalszych strat rozwiązał Pan umowę dzierżawy z 
dniem 30 czerwca 2010 r. , z zachowaniem umownego okresu wypowiedzenia , w 
którym opiaty dzierżawne wyniosą dodatkowo 7.858, 02 zł. 13.797 zł za usługi 
remontowe mające na celu zabezpieczenie dzierżawionego budynku przed nisz
czeniem. Łącznie dzierżawa omawianej nieruchomości wygenerowała wydatki w 
wysokości 79. 813, 86 zł, które należy uznać za naruszające prawo w świetle 
dopuszczalnych celów przeznaczenia wydatków budżetowych określonych w 
okresie objętym kontrolą wart. 167 usl. 2 ustawy o finansach publicznych, a od 
1 stycznia 2010 r. wart. 216 usl. 2 ustawy o finansach publicznych. 
Dodatkowo, podkreślić należy, iż gmina nabyła od PKP za nieuregulowane 
zobowiązanie podatkowe (na podstawie art. 66 § 1 pkl. 2 Ordynacji podatkowej) 
prawo użytkowania wieczystego dwóch działek gruntu o nr 677/4 i 677/8, z 
których działka o nr 677/4 wchodziła w skład dzierżawionej nieruchomości. Na 
dzień zawarcia umowy dzierżawy, tj. 15 lipca 2008 roku, zaległości podatkowe 
PKP wynosiły 5.150,50 zł, w tym 176,50 zł odsetki za zwłokę, a na dzień 22 
grudnia 2009 r., tj. w dacie przejęcia prawa użytkowania wieczystego -
33.388,80 zł. Okoliczność ta dodatkowo uwypukla bezpodstawność zawarcia 
umowy dzierżawy - str. 92- 96 protokołu kontroli; 
b) na podstawi umowy z 10 sierpnia 2009 r., zawartej przez byłego Wójta z 
właścicielem działki nr 63/2 (osoba fizyczna) we wsi Jakać Młoda , gmina 
przejęła w dzierżawę część tej nieruchomości na okres od 10 sierpnia do 31 
grudnia 2009 r. za opłatą w wysokości 2.000 zł. Jako przeznaczenie działki 
wskazano lokalizację przystanku dla dzieci oczekujących na autobus szkolny. 
Na działce tej gmina dokonała nakładów inwestycyjnych ulepszających nieru
chomość (asfaltowanie), które nie były przewidziane w zawartej umowie. Z 
okazanej korespondencji wynika, iż zamiarem byłego Wójta było póżniejsze 
wykupienie zajętej posesji. Dodatkowo należy zwrócić uwagę , że umowa 
dzierżawy nie przewidywała zasad dalszej jej kontynuacji po 31 grudnia 2009 r. , 
a także wskazywała, iż po zakończeniu dzierżawy gmina jest obowiązana 
zwrócić przedmiot dzierżawy w takim stanie, w jakim powinien się znajdować 

stosownie do przepisów o wykonaniu dzierżawy, co w świetle art. 694 w zw. z 
art. 676 Kodeksu cywilnego może spowodować dalsze straty dla budżetu w 
przypadku konieczności demontażu nawierzchni asfaltowej - str. 96-97 protokołu 
kontroli; 
c) w dniu 12 czerwca 2009 r. były Wójt wydzierżawił od Państwowego 
Gospodarstwa Leśnego Lasy Państwowe - Nadleśnictwo Łomża działkę rolną nr 
1643 o powierzchni 1 ha w obrębie ewidencyjnym Szczepankowo. Czynsz 
dzierżawy za 2009 r. - stanowiący równowartość 2 kwintali żyta - wyniósł 90,54 
zł. Jak wynika z protokołów sesji Rady Gminy, dzierżawa miała poprzedzać 
nabycie na własność działki, która zamierzano odsprzedać parafii pod cmentarz 
parafialny - str. 97-98 protokołu kontroli. 
Konkluzją wynikająca z przedstawionych wyżej stanów faktycznych jest, iż były Wójt 
A. Zaremba obejmował w dzierżawę nieruchomości z zamiarem ich póżniejszego 
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późniejszego nabycia. Na tle przepisów Kodeksu cywilnego i ustawy o gospo
darce nieruchomościami działanie takie nie ma racjonalnego uzasadnienia eko
nomicznego i prawnego, w szczególności nie daje gminie prawa pierwokupu. 

W zakresie gospodarowania nieruchomościami stwierdzono ponadto, że były 
Wójt, jako organ właściwy do gospodarowania gminnym zasobem nieruchomo
ści z mocy art. 25 ust. 1 ustawy o gospodarce nie ruchomościami , nie sporządził 
planu wykorzystania gminnego zasobu nieruchomości , a zatem nie wypełnia 
obowiązku nałożonego przepisami art. 25 ust. 2 z zw. z art. 23 ust. 1 pkt 3 tej 
ustawy. Plan taki winien określać m. in. prognozę nabywania nieruchomości do 
zasobu (art. 23 ust. 1d pkt 2 lit. a) ustawy) - str. 125 protokołu kontroli. 

Z ustaleń dotyczących organizacji wewnętrznej jednostki wynika, że w okresie 
objętym nie zostało obsadzone stanowisko zastępcy Wójta. Nieobsadzenie sta
nowiska zastępcy Wójta tworzy sytuację zagrażającą ciągłości funkcjonowania 
jednostki podczas nieobecności Wójta. Z uwagi na liczbę mieszkańców, stoso
wnie do postanowień art. 26a ustawy o samorządzie gminnym, w gminie 
Śniadowo może być powołany jeden zastępca wójta. Należy wskazać, że 
dodany do przywołanej ustawy art. 28g, mający zastosowanie począwszy od 
obecnej kadencji organów gminy, określa w sposób jednoznaczny zasady 
kierowania gminą w przypadku zaistnienia jednej z - enumeratywnie wymie
nionych - przemijających przeszkód w wykonywaniu zadań i kompetencji wójta 
(m. in. spowodowanej niezdolnością do pracy z powodu choroby trwającej 
powyżej 30 dni). Zadania i kompetencje Wójta przejmuje wówczas jego za
stępca , zaś w razie nie powołania zastępcy - osoba wyznaczona przez Prezesa 
Rady Ministrów w trybie art. 28 h ust.- str. 3 protokołu kontroli . 
Ponadto jedynie okresowo w Urzędzie Gminy obsadzone było stanowisko Se
kretarza Gminy, którego pismem z dnia 16 grudnia 2008 r., były Wójt upoważnił 
do wykonywania niektórych zadań z zakresu gospodarki finansowej, a 30 lipca 
2009 r. wypowiedział warunki umowy o pracę, przenosząc na inne stanowisko, 
by ostatecznie z dniem 4 stycznia 2010 r. rozwiązać umowę o pracę . Dopro
wadziło to do sytuacji w której. w świetle postanowień art. 33 ust. 4 i art. 46 ust. 
1 ustawy o samorządzie gminnym, w Urzędzie nie było pracownika mogącego 
wykonywać określone sprawy gminy w zastępstwie Wójta. Podkreślenia również 
wymaga, że zarządzeniem Nr 75/ 09 z dn. 26 listopada 2009 r. były Wójt 
wykreślił z Regulaminu organizacyjnego postanowienia określające zadania 
Sekretarza Gminy. Przywołane działania Wójta spowodowały także sytuację , w 
której w okresie od 30 lipca do 15 pażdziernika 2009r nie było osoby odpo
wiedzialnej za nadzorowanie zadań Wydziału Rozwoju Społeczno-Gospo

darczego, sporządzanie dowodów dotyczących zlecania oraz rodzaju, roz
miarów i szacowania wartości robót i usług. 
Działania Wójta doprowadziły też do obejścia dyspozycji zawartej wart. 5 ust. 1 
obowiązującej od 1 stycznia 2009r. ustawy z dnia 21 listopada 2008 r. o 
pracownikach samorządowych (Dz. U. Nr 223 poz. 1458) nakazującej 

utworzenie stanowiska sekretarza w Urzędzie gminy. Obecnie od 25 lutego 2010 
r. stanowisko Sekretarza zajmuje osoba zwolniona przez byłego Wójta, a przy
wrócona przez Pana do pracy - str. 2-3 i 11- 12 protokołu kontroli. 
Badanie funkcjonowania kontroli wewnętrznej w kontekście kompletności obsa
dy stanowisk i rozdzielenia zadań rea lizowanych przez jednostkę wykazało 
ponadto, iż przez znaczny okres 2009 roku kontrola nie funkcjonowała w sposób 
właściwy, co ma związek z innymi - od wyżej opisanych - zmianami perso
nalnymi w Urzędzie dokonanymi przez byłego Wójta. Z pracownikiem pełniącym 
funkcję zastępcy Naczelnika Wydziału Rozwoju Społeczno - Gospodarczego, z 
kwalifikacjami w zakresie budownictwa, odpowiedzialnym za kontrolę meryto
ryczną faktów i rachunków za robotę budowlaną. 17 kwietnia 2009 r. były Wójt 
rozwiązał umowę o pracę , przy czym nie wyznaczył jednocześnie innego 
pracownika do wykonywania kontrol i w zakresie przypisanym zwolnionemu 
pracownikowi. Dopiero po kilku miesiącach zadania te powierzył innym praco
wnikom - w dniu 15 pażdziernika 2009 roku pełnienie obowiązków Naczelnika 
Wydziału , a następnie w dniu 2 grudnia 2009 roku sprawy m. in. z zakresu 
organizacji przetargów na inwestycje gminne i prowadzenie dokumentacji 
związanej z inwestycjami. Dokonane zmiany w obsadzie stanowisk skutkowały 
tym, iż w wydziale nie pozostał żaden pracownik z przygotowaniem zawodowym 
w dziedzinie budownictwa, a w konsekwencji kontrola na tym odcinku, jak na to 
wskazują przedstawione wyżej opisy i nieprawidłowości w zakresie inwestycji , 
nie była dostateczna. Opisany stan faktyczny naruszał "Standardy kontroli 
finansowej w jednostkach sektora finansów publicznych" ogłoszone komuni
katem Ministra Finansów z dnia 30 czerwca 2006 roku ( Dz. Urz. Min. Fin. Nr 7 
poz. 58) , a zwłaszcza standard 17 "Ciągłość działalności" . 

Analiza dokumentacji opisującej przyjęte przez kontrolowaną jednostkę zasady 
rachunkowości oraz procedury kontroli wewnętrznej. wprowadzonej zarządze
niem Wójta z dn. 20 lipca 2006 roku wykazała brak, niedostateczne lub nie 
właściwe unormowanie niektórych kwestii. W szczególności należy wykazać iż: 
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a) nie dokonano aktualizacj i przepisów wewnętrznych w dostosowaniu do zmian 
organizacyjnych i osobowych; np. w schemacie określających obiekt dowodów 
księgowych Urzędu , w siedmiu pozycjach (na 21 ) wskazane są osoby, które nie 
są już pracownikami Urzędu , lub którym zmieniono zakres zadań - str. 13 i 18 
protokołu kontroli; 
b) brak było szczegółowych regulacji gospodarowania służbowym samochodem 
osobowym. Mimo wprowadzenia obowiązku wypełniania przez kierowców po 
zakończeniu każdego dnia, kart drogowych, nie określono jednak szczegóło
wego sposobu wypełniania (wymaganych danych), co w konsekwencji dopro
wadziło do sytuacji, iż zbadane karty drogowe z 2009 roku nie opisują w pełni 
przebiegu i kontroli odbywanych samochodem służbowym podróży. Wprowa
dzony obowiązek wypełniania kart przez kierowców nie był w praktyce prze
strzegany, bowiem rolę kierowców często pełnili pracownicy Urzędu , jazda miała 
na celu - według złożonych w trakcie kontroli wyjaśnień - przewiezienie Wójta, 
zaś karty drogowe wypełniała inna osoba. Nie zamieszczano w kartach drogo
wych podstawowych informacji dotyczących: 
- osób wydających dyspozycję wyjazdów, 
- celu służbowego poszczególnych wyjazdów, 
- czasu odbywanych jazd - widnieją wyłącznie daty wystawienia karty drogowej. 
- osób dokonujących zatwierdzenia rozliczeń paliwa w oparciu o normę zużycia , 

w odniesieniu do ilości przejechanych kilometrów. 
Brak powyższych informacji uniemożliwia kontrolę celu służbowego przejazdów, 
a efekcie prawidłowości poniesienia kosztów zużycia paliwa. Dowody rozliczenia 
paliwa, sporządzone na podstawie kart drogowych niezawierających podsta
wowych informacji, również nie stanowią dokumentów umożl iwiających stwier
dzenie prawidłowości ponoszonych wydatków. Wskazania ponadto wymaga 
brak korelacji między zapisami w kartach drogowych a ewidencją wyjazdów 
prowadzoną w sekretariacie Urzędu , w zakresie dyspozycji odbywania podróży 
samochodem służbowym , co dodatkowo utrudnia kontrolę służbowego celu 
wyjazdów. 
Stwierdzone braki danych w ewidencji wyjazdów służbowych i kartach drogo
wych uniemożliwiają także skontrolowane prawidłowości wydawania dyspozycji 
wyjazdów służbowych w świetle postanowień rozporządzenia Ministra Pracy i 
Polityki Społecznej z dnia 19 grudnia 2002 r. w sprawie wysokości oraz 
warunków ustalania należności przysługujących pracownikowi zatrudnionemu w 
państwowej lub samorządowej jednostce sfery budżetowej z tytułu podróży 

służbowej na obszarze kraju (Dz. U. Nr 236, poz. 1990 ze zm.) oraz art. 8 ust. 2 
o pracownikach samorządowych- str. 17 i 121-124 protokołu kontroli; 
c) nie dokonano opisu systemu służącego ochronie danych i zbiorów, tym 
dowodów księgowych , ksiąg rachunkowych i innych dokumentów stanowiących 
podstawę dokonanych w nich zapisów. Obowiązek uregulowania tych kwestii w 
przepisach wewnętrznych wynika z art. 10 ust. 1 pkt. 4 ustawy z dnia 29 
września 1994 r. o rachunkowości (Dz. U. Z 2009 r. Nr 152, poz. 1223 ze zm.) -
str. 18 protokołu kontroli ; 
d) nie opracowano pisemnych procedur wyłaniania wykonawców dostaw, robót i 
usług , które ze względu na wartość nieprzekraczającą 14.000 euro nie wyma
gają stosowania przepisów Prawa zamówień publicznych. Ustawa z dnia 30 
czerwca 2005 r. o finansach publicznych wart. 35 ust. 3 pkt. 1 stanowiła , że 
wydatki publiczne powinny być dokonywane w sposób celowy i oszczędny, z 
zachowaniem zasady uzyskiwania najlepszych efektów z danych nakładów. Od 
1 stycznia 2010 r. zasadę tę określa art. 44 ust. 3 pkt. 1 ustawy o finansach 
publicznych z dnia 27 sierpnia 2009 r. Procedury wewnętrzne jednostki powinny 
być skonstruowane w sposób zapewniający udokumentowanie przestrzegania 
tej zasady przy wydatkowaniu środków. Na podstawie postanowień art. 47 
ustawy z dnia 30 czerwca 2005 r., kierownik jednostki obowiązany był do 
ustalenia, w formie pisemnej. procedur w odniesieni do m.in. udzielania za
mówień publicznych i dokonywania wydatków ze środków publicznych. Aktualnie 
obowiązki kierownika jednostki w zakresie organizacji zarządczej wynikają z art. 
68 w zw. Z art. 69 ust. 1 ustawy o finansach publicznych z 27 sierpnia 2009 r. 
oraz Standardów kontroli zarządczej w jednostkach sektora finansów 
publicznych ogłoszonych komunikatem nr 23 Ministra Finansów z dnia 16 
grudnia 2009 r. (Dz. Urz. Min. Fin. Nr 15, poz. 84). Brak procedur skutkował tym, 
że wybór wykonawców zamówień następował bez udokumentowania stoso
wania przywołanej zasady, a także - w niektórych przypadkach - z pominięciem 
opisu zakresu rzeczowego robót umożliwiającego kontrolę realizacji zadania -
str. 13, 31-32 i 89 - 90 protokołu kontroli. 

W celu realizacji zadań przedsiębiorstwa wodociągowo-kanalizacyjnego , 
uchwałą Nr XI/62107 z dnia 28 września 2007 r., Rada Gminy Śniadowo 
utworzyła zakład budżetowy - Zakład Gospodarki Komunalnej. Zakład pełni 
obowiązki przedsiębiorstwa od 1 lutego 2008 r. W trakcie kontroli procesu 
utworzenia zakładu stwierdzono uchybienia o charakterze formalno
organizacyjnym opisane na str. 5-6 protokołu kontroli. Taryfy za zbiorowe 
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zaopatrzenie w wodę i odprowadzenie ścieków uchwalone zostały przez Radę 
Gminy, na wniosek byłego Wójta, w dniu 10 grudnia 2007 r. Ustalone ceny, 
wbrew dyspozycji art. 24a ust. 3 ustawy z dnia 7 czerwca 2001 r. o zbiorowym 
zaopatrzeniu w wodę i zbiorowym odprowadzeniu ścieków (Dz. U. z 2006 r. Nr 
123, poz. 858 ze zm.), nie były oparte o kalkulację planowanych dla pierwszego 
roku działalności gminnego przedsiębiorstwa wodociągowo-kanalizacyjnego 

kosztów zbiorowego zaopatrzenia w wodę i zbiorowego odprowadzenia ścieków. 
Kontrola dokumentacji dotyczącej ustalania taryf na następny okres (str. 8-10 
protokołu kontroli) wykazała ponadto nieprawidłowości polegające na tym, że: 
a/ wniosek ZGK o zatwierdzenie kolejnych taryf przedłożony został w dniu 14 
pażdziernika 2009 r. , a zatem z opóżnieniem w świetle art. 24a ust. 1 ustawy, 
według którego termin obowiązywania poprzednich taryf (wprowadzonych 
uchwałami z 10 grudnia 2007 r.) mijał z końcem sierpnia 2009 r. Ponadto 
naruszono postanowienia art. 24 ust. 2 ustawy, w myśl których wniosek o 
zatwierdzenie taryf powinien być przedstawiony wójtowi przez przedsiębiorstwo 
wodociągowo-kanalizacyjne w terminie 70 dni przed planowanym dniem wejścia 
taryf w życie - taryfy przyjęte zostały przez Radę Gminy uchwałami z dnia 23 
pażdziernika 2009 r. , a ich obowiązywanie określono od 1 września 2009 r., tj . z 
datą wsteczną w odniesieniu do daty podjęcia uchwały; 
b/ brak było udokumentowania, aby koszty przedstawione we wniosku ZGK o 
zatwierdzenie taryf były poddane weryfikacji przez byłego Wójta pod względem 
celowości ich ponoszenia (art. 24 ust. 4 ustawy); 
c/ nie zastosowano wzoru wniosku o zatwierdzenie taryf określonego 

rozporządzenia Ministra Budownictwa z dnia 28 czerwca 2006 r. w sprawie 
określania taryf, wzoru wniosku o zatwierdzenie taryf oraz warunków rozliczeń 
za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzenie ścieków (Dz. U. Nr 
127, poz. 886); w efekcie kalkulacje załączone do wniosku nie zawierały 

niektórych elementów wymienionych w § 6 rozporządzenia; 
d/ poza taryfami określającymi ceny jednostkowe świadczonych usług w 
zakresie zaopatrzenia w wodę i odprowadzenia ścieków Rada Gminy uchwaliła , 

zgodnie z wnioskiem ZGK, tzw. "opłatę stałą za jeden miesiąc od przyłącza 

wodociągowego w wysokości 5,50 zł (netto) plus podatek VAT", która nie wynikła 
z kalkulacji kosztów, czym naruszono § 13 ust. 3 przywołanego wyżej 
rozporządzenia. 
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W zakresie rozliczeń ZGK stwierdzono również przekazanie zakładowi w 2009 
r. środków w wysokości 87.312 zł tytułem "dotacji przedmiotowej do sprzedanej 
wody z urządzeń zbiorowego zaopatrzenia w wodę w okresie od 1.09.2008r. do 
31.08.2009 r." O przekazanie środków w tej wysokości wystąpi! zakład w dniu 24 
pażdziernika 2009 r. Kwota "dotacji przedmiotowej" nie stanowiła w praktyce 
dopłat , o których mowa wart. 24 ust. 6 ustawy o zbiorowym zaopatrzeniu w 
wodę , lecz służyła wyrównaniu osiągniętej przez ZGK straty w czasie 
obowiązywania taryf uchwalonych 10 grudnia 2007 r. Przekazania środków nie 
czyniło zadość także przepisowi § 52 ust.1 rozporządzenia Ministra Finansów z 
dnia 29 czerwca 2006 r. w sprawie gospodarki finansowe jednostek 
budżetowych , zakładów budżetowych i gospodarstw pomocniczych oraz trybu 
postępowania przy przekształcenia w inna formę organizacyjno-prawną (Dz. U. 
Nr 116, poz. 783 ze zm.), który stanowi, że organ wykonawczy przekazuje 
dotację przedmiotowe w wysokości odpowiedniej do stopnia realizacji 
finansowanych zadań. Przedstawiony sposób wyrównania ujemnego wyniku 
zakładu w działaniu wodociągowo-kanalizacyjnej przeczy istocie dotacji 
przedmiotowej wynikającej z przepisów ustawy o finansach publicznych (od 1 
stycznia 2010 r. art. 130 ust. 1) i dopłaty do taryf, o której mowa w ustawie o 
zbiorowym zaopatrzeniu w wodę , ponieważ skutkiem transferu środków z 
budżetu nie było zmniejszenie obciążeń (cen) dla odbiorców usług 
świadczonych przez zakład . 

Ponadto stwierdzono, że wraz z przyznaniem "dotacji" uchwałą Rady Gminy z 
30 grudnia 2009 r. w sprawie zmian w budżecie, polegającą m.in. na 
wprowadzeniu do planu wydatków budżetowych kwoty 87.312 zł , nie dokonano 
odpowiedniej zmiany w załączonym do uchwały budżetowej planie ZGK. W 
konsekwencji ZGK nie przedstawił sumy dotacji po stronie planu w 
sprawozdaniu Rb-30 za 2009 r. - str. 10 i 85 protokołu kontroli . 
Badając funkcjonowanie jednostek organizacyjnych gminy ustalono ponadto, że 
nie zostały udzielone, żadnemu z kierowników jednostek organizacyjnych nie 
posiadających osobowości prawnej, pełnomocnictwa , o których mowa wart. 47 
ust. 1 ustawy o samorządzie gminnym - str. 11 protokołu. 
W zakresie gospodarowania środkami Zakładowego Świadczeń Socjalnych 
stwierdzono, że Urząd prowadzi wspólna działalność socjalną z Ośrodkiem 
Pomocy Społecznej, GOK i Biblioteką Publiczną przy pomocy jednego rachunku 
bankowego (bez wyodrębnienia analitycznego środków). Gospodarka środkami 
wszystkich jednostek prowadzona jest na zasadach określonych w Regulaminie 
Zakładowego Funduszu Świadczeń Socjalnych Urzędu, jako że wymienione 
jednostki organizacyjne nie posiadają własnych regulaminów. Stwierdzony stan 
faktyczny nie wynika z ustaleń między kierownikami poszczególnych jednostek, 

jako pracodawcami, co do prowadzenia wspólnej działalności socjalnej. W 
świetle postanowień art. 9 ust. 1 i 2 ustawy z dnia 4 marca 1994 r. o 
zakładowym funduszu świadczeń socjalnych (Dz. U. z 1996 r Nr 70, poz. 335 ze 
zm.), prowadzenie przez pracodawców wspólnej działalności socjalnej powinno 
być oparte o umowę określającą w szczególności przedmiot wspólnej 
działalności , zasady jej prowadzenia, sposób rozliczeń oraz tryb wprowadzenia i 
rozwiązania umowy. Umowa może także określać warunki odstąpienia od tej 
stosowania oraz odpowiedzialność stron z tego tytułu. W badanym przypadku 
umowy między pracodawcami nie stwierdzono - str. 27-28 protokołu kontroli. 

Badając przeznaczenie środków Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej w 2009 r. stwierdzono przypadki finansowania kosztów 
przyłączy wodociągowych do prywatnych posesji na łączną kwotę 11.834 zł. 
Stosownie do postanowień art. 15 ust. 2 i 3 ustawy o zbiorowym zaopatrzeniu w 
wodę, realizację budowy przyłączy do sieci (w rozumieniu art. 2 pkt 6 ustawy o 
zbiorowym zaopatrzeniu) oraz studni wodomierzowej, pomieszczenia 
przewidzianego do lokalizacji wodomierza głównego i urządzenia pomiarowego 
zapewnia na własny koszt ubiegająca się o przyłączenie nieruchomości do sieci. 
Koszty nabycia, zainstalowania i utrzymania wodomierza głównego ponosi 
przedsiębiorstwo wodociągowo-kanalizacyjne, a urządzenia pomiarowego -
odbiorca usług. Nadmienić należy, iż Rada Gminy nie podejmowała uchwały 
określającej odrębne, od wskazanego prawem, przeznaczenie środków 
Funduszu na podstawie art. 406 ust. 1 pkt 12 ustawy z dnia 27 kwietnia 2001 
roku Prawo ochrony środowiska (Dz. U. z 2008 r. Nr 25, poz. 150 ze zm.) - str. 
31-32 protokołu kontroli. 

Kontrola stosowania przepisów ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności 
pożytku publicznego i o wolontariacie (Dz. U. Nr 96, poz. 873 ze zm.) wykazała, 
iż kontrolowana jednostka opracowała program współpracy z organizacjami 
pozarządowymi na 2009 r. , przyjęty uchwałą z dnia 22 stycznia 2009 r., który nie 
był realizowany. Natomiast bezpośrednio z budżetu opłacono rachunki doty
czące kosztów działalności klubu sportowego KS Śniadowo, działającego w 
formie stowarzyszenia, łączną kwotę 61.917 zł (w tym 44.019 zł zaliczono do 
wydatków w par. 4300). Nie stwierdzono umowy w sprawie powierzenia do 
realizacji zadań publicznych temu stowarzyszeniu i ich kontroli w trybie i na 
zasadach określonych ustawą. 
Należy wskazać, że zgodnie z obowiązującym w okresie objętym kontrolą art. 
176 ustawy o finansach publicznych (aktualnie art. 221), podmioty nie zaliczane 
do sektora finansów publicznych i niedziałającej w celu osiągnięcia zysku, 
realizujące zadania jednostki samorządu terytorialnego, mogą otrzymywać z 
budżetu jednostki samorządu terytorialnego dotacje na ten cel. Zlecenia zadania 
i udzielenie dotacji następuje zgodnie z przepisami ustawy o działalności 
pożytku publicznego i o wolontariacie, która wart. 4 stanowi, iż do objętych nią 
zadań publicznych należy m.in. upowszechnianie kultury fizycznej i sportu. 
Podstawową formą wyboru podmiotów realizujących zadania publiczne jest 
konkurs ofert, o którym mowa wart. 11 ust. 2 ustawy - str. 84 protokołu kontroli. 

Badanie realizacji obowiązków wynikających z przepisów z art. 24h i nast. 
ustawy o samorządzie gminnym wykazało , że Przewodniczący Rady Gminy 
odczytał Radzie Gminy na sesji odbytej w dniu 28 września 2009 roku pismo 
Naczelnika Urzędu Skarbowego w Łomży przedstawiające informację o 
wynikach dokonanej analizy złożonych oświadczeń majątkowych, były Wójt 
przygotował natomiast informację w tej sprawie w formie pisemnej (pismo Nr 
OR.1026-8/09 z 20 pażdziernika 2009 r.) , lecz nie udokumentowano 
przedstawienia jej Radzie gminy. Z treści informacji kierowanych do Rady 
wynika, iż niektórzy Radni i jeden pracownik nie podali w oświadczeniach 
majątkowych wszystkich danych jak: przychód/dochód, tytuł prawnych do 
gospodarstwa rolnego lub nie załączyli kopii zeznań podatkowych (PIT), a zatem 
oświadczenie nie było kompletne. Nie stwierdzono, by w związku z tym podjęto 
jakiekolwiek działania (np. zażądanie uzupełnia brakujących danych). 
Postanowienia art. 24h ust. 12 pkt 3 ustawy nakazują przedstawienie Radzie 
informacji o działaniach podjętych w związku z nieprawidłowościami 
stwierdzonymi w analizowanych oświadczeniach majątkowych - str. 87-88 
protokołu kontroli. 

Stwierdzono, że do inkasa służą "bilety opłaty targowej", które nie zostały 
wprowadzone do użycia zarządzeniem Wójta . Zgodnie z treścią § 4 pkt. 3 
rozporządzenia Ministra Finansów z dnia 21 czerwca 2006 roku w sprawie 
zasad rachunkowości i planów kont w zakresie ewidencji podatków, opłat i 
nieopodatkowanych należności budżetowych dla organów podatkowych 
jednostek samorządu terytorialnego (Dz. U. Nr 112 poz. 761) do 
udokumentowania wpłat służą pokwitowania z kwitariuszy lub inne dowody 
wpłaty, zatwierdzony do stosowania przez właściwe organy j.s.t W kontrolowanej 
jednostce nie określono na piśmie procedur wewnętrznych regulujących pobór i 
rozliczenie inkasenta z tytułu zainkasowanej gotówki oraz wzoru urządzenia 

Nasza Grrina - Nr 4/39 - 2010 



księgowego (biletów) służących do inkasa opłaty targowej - str. 62-63 
prowadzenie protokołu kontroli. 

Stwierdzone w trakcie kontroli nieprawidłowości i uchybienia były w 
głównej mierze wynikiem nieprzestrzegania przepisów prawa dotyczących 
gospodarki finansowej ( ... ) 
Odpowiedzialność za nieprawidłowości w zakresie gospodarki 

finansowej stwierdzone podczas kontroli ponosi były Wójt Andrzej 
Zaremba pełniący tę funkcję w okresie objętym kontrolą. 

Na Wójcie, jako organie wykonawczym, spoczywają obowiązki dotyczące m.in. 
przygotowanie projektów uchwał Rady Gminy, wykonania budżetu i 
gospodarowania mieniem gminy, a także ogólna odpowiedzialność za 
prawidłową gospodarkę finansową gminy (art. 30 ust 1 i 2, art. 60 ust. 1 ustawy 
o samorządzie Gminy). Wójt jako organ wykonawczy gminy wykonuje zadania 
przy pomocy urzędu , którego jest kierownikami (art. 33 ust. 1 i 3) 
odpowiedzialność za gospodarki finansową Urzędu , jako jednostki sektora 
finansów publicznych, w tym za wykonanie obowiązków w zakresie kontroli 
wewnętrznej , spoczywa na Wójcie - kierowniku jednostki. 

Wójt jest również organem podatkowym pierwszej instancji w myśl przepisu 
art. 13 § 1 pkt. 1 ustawy Ordynacja podatkowa. 

Oprac. (red.) 

Karetką na ratunek 

Pokazv Ratownictwa Medvcznego 
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Na illleJsce zdarzenia przyjeżdża zespół pogotowia ratun
kowego - kierowca-ratownik medyczny i ratownik me-dyczny. 
Po ocenie miejsca zdarzenia okazuję się, że dostęp do poszko
dowanego jest niemożliwy ze względu na zablokowane drzwi. 
Do pomocy zostaję wezwany zastęp OSP Śniadowo, którego 
zadaniem jest użycie sprzętu hydraulicznego w celu uzyskania 
dostępu do poszkodowanego. Miejsce zda-rzenia zabezpiecza 
patrol policji. 
Po uzyskaniu dostępu do mężczyzny, ratownicy oceniają stan 
przytorrmości i podstawowe parametry życiowe po
szkodowanego. 
Poszkodowany zostaje zabezpieczony i ewakuowany na deskę, 
przeniesiony na nosze i odtransportowany karetką pogotowia 
do najbliższego wysokospecjalistycznego szpi-tala w celu 
zdiagnozowania i leczenia możliwych urazów. G. Olszewski 

Inwestycje w gm. Śniadowo 

INFRASTRUKTURALNE 
Drogi: 
~ zrealizowana przebudowa drogi gminnej we wsi Konopki 
Młode, długości 208 mb i szerokości jezdni 5,00 m o 
nawierzchni bitumicznej. Wartość zamówienia 45 000,00 zł; 

~ zakończona modernizacja drogi rolniczej położonej w 
obrębie wsi Jakać Dwoma, długości 600 mb i szerokości 
jezdni 5,00 m o nawierzchni żwirowej. Wartość zamówienia 
57 000 zł. 

~ wyłoniono wykonawcę na przebudowę drogi gminnej we 
wsi Jakać Dwoma - etap II oraz od granicy z gminą Troszyn 
do wsi Dębowo. Łączna długość 410 mb szerokość jezdni 
5,00m o nawierzchni bitumicznej . Wartość zamówienia 
173000,00 zł. Termin wykonania do 29.10.2010 r. ; 

~ trwają prace drogowe przy przebudowie drogi powiatowej 
Szczepankowo - Czaplice, udział fmansowy gminy Śniadowo 
wynosi 370000 zł. Długość drogi położonej na terenie gm. 

W trakcie ID, Festynu Ekologicznego "Pod Chmurką" Śniadowo 1030 mb.; 
strażacy OSP Sniadowo, zespół Pogotowia Ratunko-wego z .... l . . ktual·· · d ku ta ·· 
O tr .. M . ki· t l li ·· . ali ..... z ecerue opracowarua a lzacJl o men CJl s OWll azoWlec ej oraz pa ro po CJl zorgarnzow . kt . ·1· ··· k · l · d .. 
pokaz ratownictwa medycznego proJe owej urnoz lWlająceJ uzys arue pozwo erua - eCYZJl 
Młody kierowca nie dostosował prędkości pojazdu do I n~ p~ebudowę dró~ gminnych ~ ~awierzc~ .żwirowej na 
warunków panujących na jezdni, w skutek tego jego samochód bltuilllczną w relacJ1: Stare Jeilllehte - Jeilllehte Wypychy 
wypadł z jezdni. oraz Sierzputy Marki i Sierzputy Zagajne, celem przygo
Świadek wypadku wezwał służby ratunkowe, określając stan towania wniosku o dofmansowanie z Narodowego Programu 
poszkodowanego jako - ,,nieprzytorrmy, bez kontaktu". Przebudowy Dróg Lokalnych na lata 2008- 2011 . Planowana 

wartość inwestycji ok. 2 000000,00 zł. ; 

~ prowadzone są rozmowy ze Starostą Powiatu Łom
żyńskiego o pomocy fmansowej ze strony Gminy Śniadowo 
dla powiatu Łomżyńskiego w sprawie przebudowy drogi 
powiatowej Śniadowo - Osobne oraz Stare Szabły - Szabły 
Młode, które umożliwią przygotowanie wniosku o dofmanso
wanie inwestycji z Narodowego Programu Przebudowy Dróg 
Lokalnych na lata 2008- 20ll. Planowana wartość inwestycji 
ok. 7 000 000,00 zł. ; 

~ trwają roboty drogowe przy przebudowie drogi powiatowej 
na odcinku Koziki - Sierzputy Zagajne i we wsi Jakać Dwo
ma - etap I, według deklaracji składanych przez wykonawcę 
robót powinny zostać zakończone do 14 sierpnia 2010 r. jjk 
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Ciężka praca, 
wspaniala zabawa 
i ogromny sukces 
w Szkole Podstawowej 
wSzczepankowie 

Już tylko kilka dni pozostało do długo wyczekiwanych 
wakacji. Ostatnie dni roku szkolnego to dla uczniów i 
nauczycieli gorący okres poprawy ocen oraz zakończenia i 
podsumowania pracy w całym roku szkolnym. Bardzo 
wysokie wyniki z kwietniowego sprawdzianu na zakończenie 
szkoły podsta-wowej uzyskane przez Karolinę Kurpiewską, 
Paulinę Czarnowską i Jacka Ciszkowskiego oraz pozostałych 
szóstoklasistów sprawiły, że wszyscy możemy uznać miniony 
rok za dobrze przepracowany. Średnia ilość punktów 
uzyskanych przez uczniów ze Szczepankowa wynosząca aż 
28,8 pkt. (średnia województwa to 24,8: średnia powiatu 
łomży.ńskiego to tylko 22,7) pozwala i nauczycielom poczuć 
satysfakcję z efektów swojej całorocznej ciężkiej pracy. 

22 

Kończący się rok to nie tylko nauka, ale również działania 
wychowawcze i opiekuńcze. Uczniowie pod opieką swoich 
wychowawców przygotowali wiele uroczystości szkolnych, o 
których pisaliśmy wcześniej. Koniec maja i początek czerwca 
to okres, w którym spodziewając się słonecznej pogody 
planujemy imprezy i uroczystości mające na celu promowanie 
zdrowego trybu życia, integracji uczniów, szkoły i środowiska 
lokalnego. 

We wtorek 25 maja z inicjatywy pana Wojtka Klima
szewskiego został zorganizowany jednodniowy biwak w 
kompleksie turystycznym "Olszynka" w Olszynach. Pomimo 
niesprzyjającej aury wszyscy uczestnicy punktualnie przybyli 
na miejsce zbiórki w Szczepankowie. Po kilkunasto
minutowym oczekiwaniu na gminny autobus, zebraru z 
uśmiechem na twarzy wyruszyli ku czekającej przygodzie. 

Na miejscu organizatorzy zaplanowali szereg atrakcji. Już 
na początku uczestnicy biwaku zostali podzieleni na dwie 
grupy. Członkowie pierwszej grupy sprawdzali swoje 
umiejętności na torze surwiwalowym, a pozostali mieli do 
pokonania ściankę wspinaczkową. Każdy z uczestników, 
zarówno ten sześcioletni jak i trzynastoletni, mógł wykazać 
się umie-jętnościami alpillistycznyrni wspinając się pod 

czujnym nadzorem doświadczonego instruktora na 10 
metrową ściankę. Przygotowane do pokonania przeszkody i 
nie-spodzianki wymagające współdziałania oraz kończący 
impre-zę wspólny posiłek przy pieczonych kiełbaskach 
sprawiły, że uczniowie stali się bardziej zgrani i wiedzą, że 
wspólnie mogą pokonać niejedną napotkaną przeszkodę. 

A.T 

26 maja to dzień szczególny, w którym nasze Mamy co roku 
obchodzą swoje święto. W tym roku uczniowie oddziału 
przedszkolnego oraz klas I - IV wraz ze swoimi 
wychowawcami postanowili uczcić ten dzień w sposób 
uroczysty i wyjątkowy. Specjalnie dla Mam uczniowie 
przygotowali piękne wierszyki, piosenki i inscenizacje. 
Ciekawe występy uczniów wprawiły w zachwyt Mamy oraz 
przybyłych gości . W przerwach pomiędzy występami 
uczniowie mieli okazje wręczyć swoim Mamom piękne 
laurki. 

Jako pierwsi wystąpili naj młodsi. Uczniowie oddziału 
przedszkolnego zaśpiewali wesołe piosenki. Dla dzieci była to 
okazja aby zaprezentować swoje umiejętności artystyczne. 
Było to dla nich przeżycie dzięki któremu poczuły się ważne, 
zdolne i mogły być z siebie dumne. Nad przygotowaniem 
występu czuwała pani Danuta Arnister. Kolejnym punktem 
programu było przedstawienie p.t. ,,Jaś i Małgosia", 
przygotowane przez uczniów klasy ID przy współpracy z 
uczennicami z Samorządu Uczniowskiego. Nad przygoto
waniem uczniów czuwała pani Anna Kurpiewska. Oryginalna 
sceneria, wymyślne ubiory oraz rekwizyty wykorzystane w 
inscenizacji uatrakcyjniły występy młodych aktorów. W 
następnej części uroczystości uczniowie klasy I, pod opieką 
pani Joanny Brulińskiej, oraz uczniowie klasy II, pod opieką 
pani Beaty Jadczak:, recytowali wiersze, w których wyrazili 
swoje życzenia dla Mam. Występy młodych artystów 
wzbudziły wśród Mam wiele wzruszeń, łez i uśmiechów 
Niezapomniane pozostaną chwile, które sprawiły Mamom 
tyle radości . Ostatnim punktem programu była inscenizacja 
klasy IV, p.t. "Dzień Mamy - małe kłopoty" . Za przy
gotowarue uczniów odpowiedzialny był pan Emil 
Kruszewski. Humorystyczny charakter przedstawienia rozwe
selił przybyłych na uroczystość gości. Uczniowie mieli okazję 
rozwijania swoich zdolności aktorskich. 

Zaangażowanie i trud włożone w przygotowanie występów 
zostały nagrodzone brawami. Po przedstawieniach wykonano 
pamiątkowe zdjęcia. Mamy były szczęśliwe, promieniujące i 
dumne ze swoich pociech. E.K. 
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W kategorii OGRÓDEK PRZYDOMOWY 
Wyróżniony został 

Kazimierz KRÓLIK - Szczepankowo 

i 4·WiU4MłfuMiW1!fiil 
Powszechny Spis Rolny 2010 będzie 

pierwszym spisem realizowanym od czasu 
przystąpienia Polski do Unii Europejskiej, 
w tym samym terminie i w tym samym 
zakresie tematycznym, co w innych 
państwach członkowskich UE. 

Dane zebrane w spisie rolnym: 
• pozwolą.naanalizę zmian polskiego rolnictwa przed i po 

przystąpieniu do UE oraz na porównanie ich z danymi 
gospodarstw w innych państwach członkowskich , 

• pozwolą na kreowanie przez Komisję Europejską Wspólnej 
Polityki Rolnej i wytyczenie jej nowych ram po 2013 r. 

• do~tarczą szczegółowych informacji o jednostkach funkcjo
nUJących w rolnictwie, sytuacji społeczno-demograficznej i 
ekonomicznej rolników oraz o prowadzonej produkcji rolnej, 

• w połączeniu z informacjami zebranymi w badaniu metod 
produkcji rolnej i Narodowym Spisie Powszechnym w 2011 r. 
dadzą odpowiedź na wiele pytań dotyczących m.in. starzenia 
się ludności wiejskiej i problemu następców, zatrudnienia w 
rolnictwie, obszarów wiejskich oraz wpływu rolnictwa na 
środowisko . 

mW1!·t&Nillliitij·ttli,liAMrr.WIr.mmm'N[I] 

AGRO Chojnowscy 
teUtax 0864738639 

tel. kom. O 691 368 439, O 500 175 630 

MAGAZYN: Jakać Dworna 2 

- OFERUJEMY -
NASIONA: 
- KUKURYDZA KRAJOWA HR Smolice, CN Środa Śląska , HR Kobierzyce 
- KUKURYDZA - KWS, LG' 
- ZBOŻA; - MIESZANKI TRAW: Graminex , Granum, Sowul, Promleko. 
NAWOZY: - KEMIRA Grow How; - Zchr Police; - WAPNO. 

NAWOZY DOLlSTNE: '111 
- KEMIRA Grow How; Ekosol; i 
- SIARCZAN MAGNEZU. 
ŚRODKI OCHRONY ROŚLIN : 
- Bayer, Dupont Dow Agro, ArysE, BASF. 
PREPARATY DO ZAKWASZANIA: 
- Kerrisile, Proksile. 
FOLIA DO BEL; SZNUREK ROLNICZY' 
ŚRODKI HIGIENY; , 
DORADZTWO AGROTECHNICZNE. 



Tablica Pamigtkowa w Szcze anko wie 
W dniu 6 czerwca 2010 roku w Szczepankowie, odsłonięto Tablicę Pamiątkową dla uczczenia ofiar Sybiru. 

Dla wielu mieszkańców gminy Śniadowo, w tym Szczepankowa, Syberia pozostanie w pamięci j ako jedno 
Z najtragiczniejszych wydarzeń w jej dziejach. 

Związek Sybiraków zajmuje szczególne miejsce w naszej historii. Jest żywym świadectwem męczeństwa narodu, ale i 
siły przetrwania, zdolności do wyciągania wniosków z przeszłości. "Pamięć zmarłym, żyjącym pojednania" - to 
szlachetna idea, głoszona przez Związek Sybiraków, skupiający w swoich szeregach ludzi tak okrutnie doświadczonych 
przez los, zjednuje Sybirakom powszechny szacunek. 

Dla wielu mieszkańców gminy Śniadowo, w tym Szczepankowa, Syberia pozostanie w pamięci jako jedno 
z najtragiczniejszych wydarzeń w jej dziejach. Odsłonięcie tablicy pamiątkowej jest kolejnym dowodem, że nigdy nie 
zapomnimy o cierpieniu narodu, siły przetrwania, zdolności poświęcenia życia. Jednocześnie poprzez to upamiętnienie 
dajemy kolejnym pokoleniom bodziec do działania przeciwko przemocy, okrucieństwu i niesprawiedliwości. 
, Pamięć o ofiarach deportacji na Syberię powinna szczególnie pozostawać wciąż żywa i podtrzymywana w gminie 

Sniadowo, której mieszkańców blisko siedemdziesiąt lat temu nieludzko skazano na cierpienie. To ważne, aby w naszych 
sercach nie zabrakło miejsca dla tych, których zesłano na tę nieludzką ziemię. 

Serdecznie dziękuję za zaproszenie do udziału współorganizowania uroczystości odsłonięcia Tablicy Pamiątkowej 
Sybiraków w Szczepankowie. Wpisuje się ona w sposób szczególny w życie naszej gminnej społeczności. Ufam, że to 
wydarzenie pozostawi trwały ślad w sercach i umysłach wszystkich uczestników, ale jest także dla nas cenną lekcją 
historii i patriotyzmu. 

Cezary Polkowski - Wójt Gminy Śniadowo, 6 czerwca 2010 r. 
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